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ҰСТАЗДАРҒА ДА 
ҰБТ «ҰЛЫ» СЫН

�аза�станны
 м�алімдері �иын сына�тан �тіп жатыр. 
Ж�йке ж��арып, тән шаршайтын ша�. Алматыдаы К�лік 
және логистика академиясында #лтты� біліктілік тестін 
(#БТ) тапсыру кезінде педагог �айтыс болды. Сына�тан 
�ту барысында ер адамны
 жадайы нашарлап, жедел 
жәр дем жеткенше жантәсілім етті. 
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�асым-Жомарт То�аев Жанат Эли манов�а 
�ылмысты� істерді тергеу кезінде за
 дылы�-
ты
 са�талуын �амтамасыз ету ді тапсырды. 

Мемлекет басшысы Қаржылық мониторинг 
агенттігінің т�рағасы Жанат Элимановты қабылда-
ды. Президентке Қаржылық мониторинг агент-
тігінің биылғы бірінші тоқсанда атқарған жұмыста-
рының нәтижелері туралы баяндалды. Атап айтқан-
да, 552 қылмыстық іс қозғалған. Олар дың жарты-
сынан к�бі – ауыр және аса ауыр қылмыстар. Ұй-
ымдасқан қылмыс тық топ құру фактісі бойынша 14 
іске қатысты сотқа дейінгі тергеу амалы басталған. 
Мемлекетке 62 миллиард теңге к�лемінде шы ғын 
келтірілген. 

Жанат Элимановтың айтуынша, 2021-2023 жыл-
дарға арналған Кешенді жоспар аясында к�леңкелі 
экономиканың деңгейін т�мендету үшін жүйелі ша-
ралар қабылданып жатыр. Кеден саласында 34 қыл-
мыстық іс қозғалды. Декларацияға енгізілмеген тау-
арлардың жалпы құны 10 миллиард теңгеден асады. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа мұнай �ңдеу зауытта-
рын жаңғыртуға б�лінген 20,5 миллиард теңге қаржы-
ны жымқыру фактісіне қатысты қылмыстық іс бо-
йынша тергеу жүргізіліп жатқаны туралы мәлімет 
берілді.

Агенттік т�рағасының айтуынша, қоғамдағы 
әлеуметтік мәселелерді шешуге ерекше к�ңіл б�лі-
неді. «Тариф» жобасы аясында коммуналдық қыз-
меттер саласындағы тарифтердің негізсіз �су дерек-

терін анықтау және монополиялардан арылту жұмыс-
тары жалғасып жатыр.

Маңғыстау облысында сұйылтылған газды сату 
кезіндегі алып-сату белгілері бойынша Энергетика 
министрлігінің, облыс әкімдігінің лауазымды тұлға-
ларына және электронды сауда алаң дарына қатысты 
іс тергеп-тексерілуде.

Президенттің тапсырмасы аясында қаржыны 
Қазақстаннан тыс жерлерге заңсыз жылыстатуға 
қарсы жұмыстар жүргізілуде. Бүгінде 7 қылмыстық 
іс тергеліп жатыр және 28 миллион АҚШ доллары 
бұғатталған.

Мемлекет басшысы Агенттіктің қылмыстық 
жолмен алынған кірістерді заңдастыруға және к�лең-
келі экономиканың деңгейін т�мендетуге қарсы 
іс-қимыл ж�ніндегі жұмыстарының маңызды екенін 
ерекше атап �тіп, Жанат Элимановқа бизнеске қа-
тысты жүргізіліп жатқан барлық қыл мыстық істі 
тергеп-тексеру кезінде заңды лықтың мүлтіксіз сақта-
луын қамтамасыз етуді тапсырды. Пре зиденттің 
пікірінше, құқық қорғау және ба қы лаушы органдар 
кәсіпкерлердің �ті ніштеріне жедел назар аударуға 
және олардың құқығын шек  темеуге тиіс. Қасым-Жо-
март Тоқаев шағын және орта бизнеске мемлекет 
тарапынан ерекше қол  дау қажет екенін айтты және 
бұл жерде Қар жы лық мониторинг агенттігі маңыз  ды 
р�л атқара ды деп санайды. Құқық қорғау және бақы-
лаушы органдардың ортақ міндеті – экономи камыз-
дың орнықты дамуын қамтамасыз ету үшін елімізде 
қолайлы бизнес-орта қалыптастыруға атсалысу.

Мемлекет басшысына Бәсекелестікті 
�орау және дамыту агенттігіні
 т�раасы 
Серік Ж�манарин есеп берді. 

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Қазақстан эконо-
микасын монополиядан арылту ж�ніндегі рефор-
малар аясында Агенттікке берілген тапсырмалар-
дың орындалуы туралы баяндалды.

С.Жұманғариннің айтуынша, прокуратура 
органдары мен Агенттік сұйылтылған мұнай га-
зын к�терме саудада сататындардың қызметіне 
жүргізілген тексеру нәтижелері бойынша 5,5 
мил  лиард теңге қаржыға қатысты заңбұзушылық-
тар ды анықтаған. Автомобиль газын б�лшек 
сауда ға шығаратын 193 сатушы мекемеге са-
лынған айыппұл к�лемі 103 миллион теңгені 
құра ды.  Агенттіктің ұсынысы бойынша Энерге-
тика министрлігінің сұйылтылған мұнай газын, 
бағаның 10 пайыздық шегін 3 пайызға дейін тү-
сіруді қоса алғанда, электронды сауда алаңдары 
арқылы ұйымдастыру және сату тәртібіне �згеріс-
тер енгізілді. 

Қазір Eurotransit Nur Zholy, «Қазфосфат», 
«Қазақмыс» корпорациясы» жауапкершілігі шек-
теулі серіктестіктеріне және «Каскор-Транссер-
вис» акционерлік қоғамына қатысты тергеу 
амал дары жүргізілуде. «ҚТЖ» ҰК», «Қазақтеле-

ком», «Аймақ» ҚТА», «Транстелеком» сияқты  
акционерлік қоғамдарда, сондай-ақ азық-түлік 
тауарларын сататын сауда орындарын жалға беру 
қызметтеріне қатысты сауда нарықтарында мо-
нополияға қарсы заңнаманың бұзылу белгілерін 
анықтау үшін талдау жүргізілуде.

Президенттің монополиялық топтарға кешен-
ді талдау жүргізу ж�ніндегі тапсырмаларын орын-
дау үшін Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агент тігінің т�рағасы мұнай және мұнай �німдері, 
табиғи газ, электр энергиясы нарықтарын, темір-
жол к�лігі, азаматтық авиация қызметтері, қоғам-
дық к�лік, телекоммуникациялар, қаржы нарық-
тарын монополиядан арылту ж�нінде ұсыныс 
берді. С.Жұманғарин негізгі тауар нарықтарын 
монополиядан арылтуға және бизнес үшін қолай-
лы бәсекелестік орта қалыптастыруға бағытталған 
Бәсекелестікті дамытудың 2022-2026 жылдарға 
арналған тұжырымдамасының жобасын әзірлеу 
барысы ж�нінде де баяндады.

Мемлекет басшысы Қазақстанның болашағы 
үшін бәсекелестікті дамытудың маңызы зор 
екенін атап �тіп,  экономиканың маңызды сала-
ларын монополиядан арылту ж�ніндегі жүйелі 
шараларды іске асыру жұмыстарын жалғастыру-
ды және олардың сапалы орындалуына бақылау-
ды қамтамасыз етуді тапсырды.

28 МИЛЛИОН АҚШ ДОЛЛАРЫ 
БҰҒАТТАЛҒАН

ЭКОНОМИКАНЫ МОНОПОЛИЯДАН 
АРЫЛТУ КЕРЕК
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«AMANAT»: 
өңірлердегі кездесулер шығыста жалғасты

Ш ы  ы с  � а з а � с т а н  о б л ы с ы н д а 
«AMANAT» партиясыны
 Ат�арушы хат-
шысы Асхат Оралов т�рын дар мен, зия лы 
�ауым �кілдерімен, пар тия бел сен ді-
лерімен және жастармен бір�атар кез-
десу �ткізіп, «Жа
а �а за� станды» ��ру 
міндеттеріне сәйкес Жолдауды іске асыру 
және партияны жа
ырту мәселе ле рін 
тал�ылады. Сонымен �атар Ат�ару шы 
хатшы «Ар дагерлерді арда�тайы�!» және 
«Ке дергісіз келешек» партиялы� жоба-
лары аясында �ткен іс-шаралара �а-
тысты. 

Абайдың «Жидебай-Б�рілі» қорық-мұра-
жайында партияның Атқарушы хат шысы Абай 
ауданының ақсақалдарымен жүздесті.

 ТІЛІН ТАПСАҚ, 
 ТУРИЗМНЕН 
 ПАЙДА КӨП 

Д�ниеж�зілік туристік �йым 2021 жылды «туризм тарихындаы 
е
 ірі к�йзеліс жылы» деп атады. 9йткені халы�аралы� туризм 
85%-а ��лдырап, 460 миллион туриске азайан. Ал пандемия сал-
да рынан отанды� туризм миллиардтаан шыына батты. 

Мәдениет және спорт министрі Дәурен Абаев отандық туризмді дамыту 
және салада болған тың �згерістер жайында баяндаған. Оның айтуынша, 
бүгінде бұл бағыт бел сенді түрде жанданып, тамырына қан жүгірген. 
Мәселен, шетелдік туристердің орналасуын есепке алуға мүмкіндік беретін 
E-Qonaq бағдарламасын іске қосу ұтымды ше шімдердің бірі болды. Жаңа 
жүйе елге келген саяхат шы лардың нақты санын біліп, шынайы дерек құруға 
жол ашты. Министр елдегі бизнестің инвестициялық белсенділігі қар-
қынды түрде �сіп келетінін айтады. Тек соңғы 3 жылда ғана Қазақстанның 
10 �ңірінде 270-тен астам жаңа жоба іске қосылды. Ел аумағында ин вес-
торлар құйған қаржыға әлемге танымал қонақүйлер мен заманауи ғи ма-
раттар к�п теп бой түзеуде. Осылайша, �зімізде Rixos Turkistan, Hampton 
by Hilton қонақүйлері, Tetysblu паркі, Түркістандағы «Керуен-Сарай» 
кешені сияқты сауық құру нысандары пайда болды.

(Жалғасы 7-бетте)

Т�ркістандаы «Туристерге �ызмет к�рсету 
орталыы», яни «Визит Центрді
» басына �ара 
б�лт �йіріліп т�р. Себебі ол се нім герлік бас �а-
руа берілген. Орталы�ты
 31 �ызметкеріне 
и  маратты босатуды талап еткен. 

МЕМЛЕКЕТ МЕНШІГІНЕ 
КӨЗ ТІККЕН КІМ?
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Пікір

Марат С�РСЕМБАЕВ,
Президент жанындағы Адам 
құқықтары ж�ніндегі 
комиссияның Эксперттік 
кеңесінің мүшесі, Л.Гумилев 
атындағы ЕҰУ профессоры:

– Кеңауқымды шаралар ке-
шені қамтылатындықтан, бұл 
Жар лықтың маңызы �те зор. Он-
дағы қозғалатын мәселелердің 
�зім анағұрлым �зекті деп са най-
тын бірқатарына ғана тоқталып 
�тейін. Мәселен, әйелдерге қа-
тыс ты дискриминацияны жою 
жайына келер болсақ, елімізде 
таяуда Конституцияға �згерістер 
енгізу қарастырылып жатыр. 
Міне, дәл осы кезде менің ойым-
ша, Ата Заңымыздың адам мен 
азаматтардың құқықтары туралы 
б�ліміне әйелдер мен ер адам-
дардың құқық теңдігі деген нор-
маны енгізіп жіберу қажет деп 
санаймын. Сол кезде консти ту-
циялық норманың негізінде басқа 
да заңдарды батыл қабылдай 
беруге болады. Бұл ер адам мен 
әйел адамның құқын теңестіруде 
нақты жетілдірілген нәтижелерге 
қол жеткізуге мүмкіндік береді.

Азаптау мәселесіне келер бол-
сақ, қаңтар оқиғалары бұл проб-
л е м а л а р д ы ң  � з е к т і  е к е  н і н 
к�рсетті. Ақпарат құрал да рында 
ж а р и я л а н ғ а н  м ә л і м е т т е р 
бойынша, мұндай 300-ге жуық 

дерек тіркелген. Олардың жарты-
сы бойынша қылмыстық істер 
қоз ғалды. Ендігі кезекте бұл ба-
ғыт та соттар қандай шешім қа-
был дайтынын аңдап к�ру керек. 
Біздің елімізде азаптау деректеріне 
тыйым салатын құқықтық қаты-
настар бар. Адам тергеу орында-
рына түскен кезде ешқандай да 
азаптау мен қинау әрекеттері 
қол данылмауы тиіс. Бұл туралы 
түбегейлі мәлімдеме жасалып, 
үзілді-кесілді жол берілмеуі керек 
деп санаймын. Азаптау әрекеттері 
еліміздің Қылмыстық кодексімен 
жазаланады. Одан б�лек, Қазақ-
станда азаптауға қарсы күрестің 
Ұлттық превентивті шаралары 
қолданыста бар. Бізге бұл бағытта 
әлі де болса кең к�лемде жұмыс 
істеу қажет. 4зім заңгер маман 
ретінде қылмыс жасаған адамның 
кінәсін азаптау және қинау әдіс-
терін қолданбай-ақ дәлелдеуге 
болады деп санаймын. Айталық, 
�тірікті анықтау детекторы ар-
қылы білуге болады. Егер оны бі-
ліктілігі �те жоғары полигра фолог 
жүргізетін болса, мұнда үлкен 
жетістікке жетуге болады. Одан 
б�лек, криминалистиканың бүгін-
де қол жеткізген жетістіктері мен 
к�птеген заманауи әдісі бар. Мұн-
да барлығы да біліктілігі жоғары 
тергеушілерге байла ныс ты. Қалай 
болғанда да, заңсыз жұмыс әдіс-
теріне жол бермеуге болады.

Тағы бір ұсынысым, полиция 
ғимаратындағы камераларды 
қадағалау Ішкі істер министрлігіне 
емес, Бас прокуратураға жүктелуі 
керек. Оған арнайы прокурор жа-
уап беруі тиіс. Ондағы бейнежа з-
баларды алу оның келісімімен 
жүруі тиіс. Сондай-ақ тергеу ба ры-
сында азаптауға ұшыраған адамдар 
шағымдануы үшін оны жасаған 
сол полицияның �зіне жүгінбеуі 
қажет. Тіпті, басқа да құқық қорғау 
органдарына да хабарласпауы 

керек. Тікелей сот орындарына 
хабарлауы тиіс. Мұн да полиция-
ның немесе �зге дей де құқық 
қорғау органдары тарапынан ал-
дын ала тергеу жүр гізілмеуі қажет. 
Ал сотта мұндай істерді алқа билер 
қарағаны ж�н. Бұл институтты 
дамытуды Прези денттің �зі де 
айтып отыр. Оның �зінде де, 
мұндай істер анго-саксондық жүйе 
деп аталатын әдісте қаралуы керек. 
Мұндай ағылшын құқы біздің 
елімізде Астана қаржы орталы-
ғында жү реді, ал ендеше оны неге 
азаптау бойынша сот т�релігі 
жүйесінде де қолданбасқа?

Мигранттар туралы да осыны 
айтар едім. Елімізге жылына 20 
мың ға жуық еңбек мигранты ке-
ле ді екен. Ал туризм, білім алу, 
ем делу, қызметтік іссапар, тұрақ-
ты тұруға емес, транзит сияқты 
тағы да басқа мақсаттармен 
жылына 2 миллионға жуық адам 
келіп, кетеді. Бұл – пандемиялық 
немесе дағдарысты жылдарды 
есепке алмағандағы к�рсеткіш. 
Елімізде «К�ші-қон туралы», 
«Бос қындар туралы» заңдар бар. 
ТМД арасындағы Еңбек мигрант-
тарының құқын қорғау туралы 
конвенциясын ратификация ла-
ған. Бірақ мен Қазақстан 1990 
жылғы жылғы 18 желтоқсанда 
БҰҰ-ның Бас Ассамблеясының 
45/158 қарарымен қабылданған 
Барлық еңбеккер-мигранттар мен 
олардың отбасыларының құқын 
қорғау туралы халықаралық кон-
венцияға қосылып, ратифика-
ция лар болса, �те жақсы болар 
еді. Бұл құжатты 56 мемлекет қол 
қо йып, ратификациялаған. 4йт-
кені Украинадағы жағдай осыны 
аңғартып отыр. Оны қабылдаған 
жағдайда Қазақстан �зінің адам 
құқы ж�ніндегі міндеттемелерін 
кеңейтіп қана қоймай, халық ара-
лық қауымдастық алдындағы 
беделін де нығайта түсер еді.

Адам құқы – басты құндылық
Президент таяуда Адам ���ы�тары туралы Жарлы��а �ол �ой�ан болатын. 

Осылайша, Мемлекет басшысы еліміздегі адам ���ын одан әрі ны�айта т!суге шешім 
�абылдады. Онда әйелдерге �атысты дискриминацияны жою, м!мкіндігі шектеулі 
жандар�а, азаптау мен �инауды& алдын алу�а, адам саудасы ��рбандарына, 
азаматты�ы жо� мигранттар�а және бос�ындар�а �атысты адам ���ы�тары ж'нінде 
на�ты шаралар �арастырыл�ан.

2022 жылды& наурызын-
да айлы� инфляция 3,7% 
де& гейінде орны��анды�тан, 
азы�-т!лік �ымбатта�ан. Ал 
жылды� инфляция жедел де-
туді жал�астырып, 12%-ды 
��рады.

Ұлттық банктің баспас�з қыз-
меті таратқан ақпарат бойынша, 
осы айда инфляцияның барлық 
компоненті бойынша бағаның 
�суі жеделдеген. Осылайша, нау-
рызда азық-түлік тауарлары баға-
сының �суі жылдық мәнде 15,4%-
ға дейін артқан. Ақпан айында бұл 
к�рсеткіш 10% болған еді. Ал 
азық-түлік емес тауарлардың ин-
фляциясы ақпанда 8,6%, наурызда 
10,9%-ға дейін �скен. Ақылы 
қызметтер бағасының жылдық 
�су қарқыны сәйкесінше 8,3%,  

�ңдеу �неркәсібіндегі �нді ру-
шілер бағасының �суі 23,3%, ауыл 
шаруашылығында �н ді рушілер 
бағасының артуы 17% болды.

Жылдық мәнде бағаның 
�суі 16,5%-ды құраған тамақ 

�німде  р і  н ің  құрылымында 
ЖЖМ, электр энергиясы және 
жемш�п да қыл дарының қым-
баттауы аясында ет және сүт 
�нім дерін �ндірушілер баға сы-
ның �суі жеделдеді.

Бейсенбі күні �тетін Сенат 
оты рысында «Қазақстан Респуб-
ликасының Үкіметі мен Түркі 
академиясы арасындағы Түркі 
академиясын орналастырудың 
шарттары мен тәртібі туралы 
келісімді ратификациялау ту ра-

лы» заң жобасы қаралатын бо-
лады. Заң жобасының мақсаты – 
Қазақстан Үкіметі мен Түркі 
академия сының �зара іс-қимыл 
тәртібін реттеу. Құжат Қазақстан 
Респуб ликасындағы қызметі 
кезеңінде Түркі академиясы 

қызметкер лерінің мәртебесі мен 
құқық субъектілігін, құқық 
қабілеттілігі мен құқықтық 
мәртебесін және тағы да басқа 
жайттарды анық тауды к�здейді.

Бюро отырысында сонымен 
қатар пысықтау жұмыстарын 
одан әрі жалғастыру үшін бұрын 
Мәжілісте мақұлданған заң жо-
балары Сенаттың тұрақты коми-
теттеріне б�лініп берілді.

Орталы� коммуни кация-
лар �ызметіндегі баспас'з 
мәс лихаты барысында +ді-
лет министрі /анат Мусин 4 
бастамашыл топты& партия 
�� ру�а �атысты ��жаттары 
�а ралып жат�анын айтты.

2019 жылдан бері жалпы 
саны 10 бастамашыл топ саяси 
партияларды тіркеуге құжат тап-
сырған екен. Оның үшеуі бірінші 
кезеңнен �ткен. Ал екі партия 
жар ты жыл бұрын растау алға-
нымен, партия құру бағытында 
одан ары жұмыс жүргізбеген.

«Ел тірегі», «Намыс» және 
«Бәй терек» партиялары бо йын-
ша бірінші кезең деңгейінде 
жұмыс жүргізілуде. Яғни, партия 
құру ниеті туралы хабарлама 
алын ғаннан кейін заңға орай 
тексеру жасалады. Мұны бірне-
ше рет айттым. Кемінде 1 мың 
адам болуы тиіс бастамашыл топ 
мүшелерінің арасында ЖСН-ы 
дұрыс емес немесе ЖСН-ы аты-
 на, тегіне әкесінің атына сәйкес 
к е л м е й т і н  т ұ л ғ а л а р  б а р . 

4кінішке қарай, қаза тапқан аза-
маттар, сонымен қатар �зге пар-
тияның мүшелері анықталды. 
Заңға сәйкес, Қазақстан азамат-
тары бір ғана партияға мүше 
бола алады. Сол себепті ол басқа 
партияның құрылуына қатыса 
алмайды. Бұл адамдар тізімнен 
шығарылатындықтан, бастама-
шы топтың мүшелерінің саны 
азайып, заңмен бекітілген шек-
тен т�мен түсіп кетеді. Осы кем-

шіліктердің бәрін жойғаннан 
кейін бастамашы топ құжаттарын 
қайтадан �ткізіп, бұдан кейінгі 
кезеңдерге �туге үміткер бола 
алады», – деді Қанат Мусин.

Қазір Mділет министрлігінің 
қарауында 4 партияның құжаты 
жатыр. «Халық дербестігі» пар-
тия сы екінші кезеңге �тіп, заңға 
сәйкес партия ретінде құрыл-
тайшылық съезін �ткізуге да-
йын далып жатыр.

Биыл �а&тар-наурыз ара-
лы�ында Ресейді& 16 837 
аза маты /аза�станда уа-
�ытша т�ру�а р��сат алды.

Бұл туралы ІІМ хабарлады. 
Ресейліктердің дені Қызылорда 
облысына келді. Сондай-ақ Ал-
матыға – 2 116, БҚО – 1 677 және 
Қостанай облысына 1 525 ресей-
лік орналасты. Ресей Федера ция-
 сы азаматтарының негізгі б�лігі 
(8 217) еңбек ету үшін ке ліп отыр. 
Бұған дейін Ресейден – 170, 
Украинадан 7 адам Қазақ стан 
азаматтығын алуға �тініш бергені 
хабарланған болатын. Одан 
б�лек, Ресейден келген 48 азамат 
пен 10 украиналық Нұр-Сұлтан 
қаласында тұруға ниет білдіргені 
белгілі болды.

Оралда полицейлер а�ша 
мен алтын б�йымдарды то-
нап кеткен атыраулы� «гас-
тролер» �рыларды �стады. 
Залал сомасы – т'рт мил лион 
те&ге. /ылмыскерлер ден 
 �с тал �ан, �рлан�ан зат тар-
ды& кей біреуі тәркіленген.

«Қазір екі оқиға бойынша ҚР 
ҚК 188-бабы 3-б�лігі «Ұрлық» 
бо йынша соталды тергеу жүргі-
зіліп жатыр. Оралда 24 және 25 
жастағы екі азамат пластик те-
резені бұзып, Дерк�л ауы лын-
дағы үйге кіріп, бір миллион 
тең ге, 30 жастағы әйелге тиесілі 
алтын бұйымдар мен ноутбукты 
әкеткен. Сондай-ақ екі күдікті 
Зачаганск кентінде орналасқан 
үйге кіріп, 240 000 теңге, 100 еуро 

және 69 жастағы тұрғынға тиесілі 
алтын бұйымдарды ұрлап кет-
кен», – делінген хабарламада.

Жедел-іздестіру шаралары 

барысында күдіктілер ұсталған. 
Осы оқиға бойынша тергеу 
амал дары жүргізіліп жатқаны 
белгілі болды.

«Ипотекалық бағдарламаны 
әрі қарай жалғастыру туралы 
ұсыныс бизнес қауымдастықтан 
түскен болатын. Ұлттық банктің 
дерегі бойынша, бүгінде резервте 
осы бағдарламаны іске асыруға 

арналған 500 млрд теңге бар. 
Уәкілетті органның ұстанымы 
бойынша, ипотека нарығын 
мемлекеттік реттеуден кетіп, 
нарықтық жолмен дамытуға жол 
ашу қажет. Оның үстіне, қазіргі 

ахуалды, жеңілдетілген ипотека-
лық бағдарламаның аяқталуы 
күтіліп отырғанын, біржолғы 
зей нетақы т�лемдері мен на-
рықтық �німдердің қысқарғанын 
ескеріп, балама шара ретінде 
ипотеканы субсидиялау мүмкін-
діктерін енгізуді пысықтап жа-
тырмыз», – делінген министр-
ліктің баспас�з қызметі жа рия-
лаған мәліметте.

Бюро отырысында 
күн тәртібі бекітілді

Кеше Сенат Спикері Мәулен +шімбаевты& т'ра�алы� 
етуімен 'ткен бюро отырысында 21 сәуірге жоспар-
лан �ан палата отырысыны& к!н тәртібі бекітілді.

Наурыз қымбатшылық айы болды

4 жаңа партия құрылуы мүмкін

Қазақстанға 17 мыңға 
жуық ресейлік келді

«Гастролер» ұрылар ұсталды

7-20-25 жалғаса ма?
Талайды& баспаналы бо луына жол аш�ан мемлекеттік 

7-20-25 ба�дарламасы әрі �арай жал�асуы м!мкін. Б�л 
туралы Индустрия және ин фра��рылымды� даму ми нистрлігі 
а�парат ��ралда рында хабарлады.
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Кеше «AMANAT» партиясы 
Жастар �анатыны� �йымдас-
тыруымен амфитеатрда 
«�озы К�рпеш – Баян С�лу» 
�лтты� мерекесіне арнал!ан 
концерт �тті. 

Елорданың мыңнан астам 
тұрғыны мен қонағының басын 
қосқан ашық аспан астындағы 
концертте арнайы мерекелік бағ-
дарлама ұсынылды.

«AMANAT» партиясы Жастар 

қанатының т�рағасы Нұржан 
Жетпісбаевтың айтуынша, бұл 
іс-шараның мақсаты – жас ұрпақ 
арасында ұлттық мерекені дәріп-
теу, қазақстандық қоғам арасында 
халықтық-мәдени құндылық тар-
ды насихаттау.

«Жалынды жастарымызға 
жаңа дем, тың серпіліс беру мақ-
сатында ашық аспан астында ме-
ре келік концерт �ткізуді ж�н 
к�р дік. «Қозы К�рпеш-Баян 
Сұлу» мерекесі – ұлттық мереке 

іс петтес. Жыл �ткен сайын оның 
маңызы мен мәні артуда. Оны дұ-
рыс бағытта дәріптеп, жастардың 
бойына асыл қасиеттерді сіңіре 
білу деті – Жастар қанаты үшін 
бі рінші орында тұр. Бүгінгідей 
кере мет күнде барша ғашықтарға 
таусылмас махаббат пен сарқыл-
мас сезім тілеймін», – деді ол.

Концертте отандық эстрада 
жұлдыздары мен талантты жастар 
�нер к�рсетті. Атап айтсақ, соңғы 
уақытта жастар арасында �з 
�нері  мен танылып, тыңдарманды 
тәнті еткен Нұрболат Қанай (Qa-
nay), әлеуметтік желі арқылы 
та   ныл  ған жас талант Нормат 
Досымхан.

Ұйымдастырушылардың то-
сынсыйы мұнымен аяқталған 
жоқ. Іс-шара барысында ғашықтар 
арасында сыйлықтар ойнатылды 
және соңында ораза ұстаушылар 
үшін құрма мен су таратылды.

Мұндай концертті Жастар 
қанатының �ңірлік филиалдары 
да бүкіл ел бойынша �ткізді.

2021 жылдың қорытындысы 
бойынша, облыста жоспар лан-
ған жобаның 92-сі орындалып 
(82,1 пайыз), 19-ы бойынша 
(17 па йыз) жұмыстар атқарылып 
жа тыр. Ал біреуі – Жаңа�зен қа-
ла сын дағы су тазарту қон дыр ғы-
сынан Теңге ауылына дейін су 
құбырын тарту жұмыстары жүр -
гі зілмеген. Былтыр оған рес  пуб-
ли калық бюджеттен қаржы б�-
лін бей қалған. Енді 2022 жылғы 
рес публикалық бюд жеттен осы 
жобаға 400 млн теңге қаражат 
б�лініп, конкурс тық рәсім бас-
тал ды. Оның орын далу барысы 
партия бақы лауына алынды.

Bткен жылы ауыл тұрғын-
дарын ауызсумен қамту к�р сет-
кішін 96 пайызға жеткізу үшін 
7 ауылға (Басқұдық – 117,9 ша-
қырым, Бекі, Жармыш, Ақжігіт 
– 11,6 шақырым, Рахат, Теңге – 
9,4 шақырым, Қызылт�бе – 291,2 
шақырым) сумен қамту желілері 
тартылды. Сондай-ақ Ақтау 
қала сында электрмен жабдықтау 

бойынша 4 жобаның жұмысы 
аяқталды. 

Былтыр жалпы 139 шақырым 
автомобиль жолын салу мен 
ж�ндеу жоспарланып, оның 77 
пайызы немесе 106,9 шақырымы 
т�селді. Нәтижесінде, жақсы 
және қанағаттанарлық жағдай-
дағы жергілікті маңызы бар 
жолдардың үлесі 92,8 пайыздан 
95 пайызға артты. 

Bңірде барлық қаржы к�здері 
есебінен жалпы ауданы 1 208 мың 
шаршы метр тұрғын үй пай да-
лануға берілді. Оның ішінде 
«Нұр лы жер» бағдарламасы ая-
сын да 928 пәтер іске қосылып, 
оның 152-і к�пбалалы отбасы-
лар ға және 1 102-сі несиелік тұр-
ғын үй бағыты бойынша берілді. 
Сонымен қатар «Бақытты от-
басы» бағдарламасы бойынша 
ха лықтың әлеуметтік осал топта-
рын қолжетімді тұрғын үймен 
қамтамасыз ету мақсатында 173 
отбасына тұрғын үй сертификаты 
тапсырылды

Есептік кезеңде әлеуметтік 
салада бірқатар объекті іске қо-
сылды, олар: 100 т�сектік онко ло-
гиялық орталықтың құрылысы 
аяқталды және Қызылсай ауы-
лында 50 адамды қабылдайтын 
дәрігерлік амбулатория қолда-
нысқа берілді; 1 370 орындық 22 
мектепке дейінгі жекеменшік 
білім беру ұйымы ашылды; мүм-
кіндігі шектеулі адамдарға тең 
мүмкіндіктер құру мақса тында 230 
орындық 2 оңалту орталығы іске 
қосылды; 1 225 орындық 5 же-
кеменшік мектеп, 1 500 орын дық 
2 мемлекеттік мектеп ашыл ды.

Тағы бір маңызды бағыт – 
жастар саясаты бойынша «Жасыл 
ел» жазғы еңбек жасақтарын 
ұйым дастыру арқылы 1 410 жас 
облыстағы елді мекендерді абат-
тан дыру және к�галдандыру жұ-
мыс тарына қатысты.

Партияның облыстық фи-
лиа лы ның т�рағасы, облыс әкімі 
Н.Ноғаев партияның кезектен 
тыс XXII съезінде ел Президенті, 
партия Т�рағасы Қ.Тоқаевтың 
«Партияның �міршеңдігі сай-
лауалды уәделердің қаншалықты 
орындалатынына байланысты 
екенін түсіну керек. Партия Үкі-
метпен және әкімдіктермен бір-
лесе отырып, сайлау алдындағы 
уәделердің орындалуын түбегейлі 
қадағалауы керек» деген тапсыр-
масын атап �тті. 

Облыстық мәслихаттың де-
пу таттары С.Битан, Л.Меңді ға-
лиева сайлауалды бағдарламаның 
орындалысы бойынша оң пікір 
білдірді.

Күн тәртібіндегі екінші мә-
селе бойынша «AMANAT» пар-
тиясы облыстық филиалы ат-
қарушы хатшысының орынба-
сары З.Есбергенова с�з тізгінін 
алып, «Депутаттар рейтингі» 
ақ параттық жүйесінің 2021 жыл-
ғы қорытындысы туралы айтты. 

Фракцияның отырысында 
депутаттардың айтқан ұсыныс-
пікірлері ескеріліп, тиісті ше-
шім дер қабылданды. Жиналыс-
тың хаттамасы жауапты мем-
лекеттік органдарға жолданатын 
болады.

Айта кету керек, �останай 
�аласында �ткен ТаzаLike жо-
басы Мемлекет басшысы 
�асым-Жомарт Кемел�лы 
То�аевты� партияны� XXII 
съе зіндегі �о!амда экомә де-
ниетті �алыптастыру туралы 
тапсырмасыны� және пар-
тия ны� жа�!ыруы негізінде 
ж0зеге асырылды. 

Bткен демалыста «ANANAT» 
партиясының «Jas Otan» Жастар 
қанатының белсенділері TazaLike 
партиялық жобасы аясындағы 
алғашқы экологиялық акцияға 
қатысты. ТаzаLike партиялық жо-
басы экологиялық сана-сезімді 
қалыптастыруға және қоғамда 
экомәдениетті дамытуға бағыт-
талған. Іс-шара барысында 100-
ден астам белсенді жастар Гашек 
к�шесіндегі қалалық жағалауды 
толықтай қоқыстан тазалады. 

«Бұл жобаның басты мақсаты 
– азаматтардың экологиялық са-
насын арттыру және ресурстар ды 

үнемді пайдалану мәдениетін да-
мыту. Сондай-ақ қоршаған ор та-
ның тазалығы адамның денсау лы-
ғына пайдалы екені �з алдына, 
оның к�ңіл күйдің к�теріңкі бо-
луы на да жағымды әсер ететіні рас. 
Сондықтан біз атқарып жат қан 
шара қалалықтарға тазалық қана 
емес, сонымен қатар к�терің кі к�-
ңіл де сыйлайды деп сенеміз», – деп 

атап �тті «Jas Otan» Жастар қа  на -
тының т�рағасы Серік Манасбаев.

Осы акция арқылы қаламыз-
дың жастары патриоттық рухты 
ғана емес, қоршаған ортаға деген 
қамқорлық деңгейін қолдайтынын 
к�рсетті. Ауа райының қолайсыз-
дығына қарамастан, акцияға қа-
тысушылар жағалауды толықтай 
тазартып шықты.

Амфитеатрда Қозы Көрпеш-Баян 
Сұлу күніне орай концерт өтті

Жоспар 82 пайызға 
орындалды

TazaLike – Тазалайық!

Шы!ыс �аза�стан облысында 
«AMANAT» партиясыны� Ат�арушы 
хатшысы Асхат Оралов т�р!ын дар-
мен, зиялы �ауым �кілдерімен, пар-
тия белсенділерімен және жастармен 
бір�атар кездесу �ткізіп, «Жа�а �а-
за� станды» ��ру міндеттеріне сәйкес 
Жолдауды іске асыру және партияны 
жа�!ырту мәселелерін тал�ылады. 
Сонымен �атар Ат�арушы хатшы «Ар-
дагерлерді арда�тайы�!» және «Ке-
дергісіз келешек» партиялы� жоба-
лары аясында �ткен іс-шаралар!а 
�атысты. 

Абайдың «Жидебай-Б�рілі» қорық-
мұражайында партияның Атқарушы хат-
шысы Абай ауданының ақсақалдарымен 
жүздесті. 

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев �зінің 16 наурыздағы тарихи Жол-
дауында үш жаңа облыс құрылатынын айт-
ты. Абай облысының орталығы Семей қа-
ласы болады. Бұл тарихи әрі әділетті ше шім, 
ең алдымен �ңірдің дамуына қуат ты серпін 
беріп, оның тұрғындары үшін жаңа мүм-
кіндіктер жасайды», – деді Асхат Оралов.

Bз кезегінде ақын, Қазақстан Жазушы-
лар одағының мүшесі Т�леген Жанғалиев 
мұның Семей тұрғындары к�птен күткенін 
шешім болғанын атап �тті.

«Біз Президенттің Жолдауын мұқият 
тыңдадық және оны толық қолдаймыз. 
Zсіресе, Абай облысын құру ж�ніндегі 
шешіміне айрықша қуандық. Осында 
отырған ақсақалдар жағымды жаңалықты 

ес тіген күннің ертеңінде Президентімізге 
алғыс айтып, телеграмма жолдадық. Бұл 
ше шім – Мемлекет басшысының Абай 
елі не және шығыс жұртына деген құр ме-
тінің белгісі. Бұл 30 жылдан бері аңсап келе 
жатқан біздің арманымыз болатын», – деді 
Т�леген Жанғалиев. 

Ақсақалдармен кездесуде хакім Абай-
дың туысы Манатай Толғанбаев партия 
бастамаларына табыс тілеп, «Жаңа Қазақ-
станның атақ-абыройы арта берсін! Елі-
мізде молшылық, жақсылық, тыныштық 
орнасын!» деген ақ батасын берді.

Семей қаласында зиялы қауыммен кез-
десуде тарихи мұраны сақтау, тарихи-мә-
дени ескерткіштерді қалпына келтіру және 
�нерді дамыту мәселелері талқы ланды.

«Абай облысын құру батыр да батыл 
шешім деп айтуға болады. Жолдауда 
Қасым-Жомарт Кемелұлы «Қуатты �ңір-
лер – қуатты ел» деген ұстаным әрдайым 
�зек ті екенін айтты. Абай облысы қуатты 
�ңір болса, ол Қазақстанның қуатты, мық-
ты болуына �зінің үлесін қосады деп ой-
лаймын, – деді филология ғылымдарының 
докторы, профессор Арап Еспенбетов.

Сондай-ақ Атқарушы хатшы Ұлы Отан 
соғысының ардагері, 100 жастағы Алек-
сандр Атавин, партия ардагерлері Оралхан 
Сартаев пен Владимир Халиннің үйлеріне 
арнайы барды. Асхат Оралов аға буын 
�кілдеріне қамқорлық жасау мақсатында 
2014 жылдан бастап «Ардагерлерді ар-
дақтайық!» партиялық жобасы жүзеге асып 
келе жатқанын жеткізді. Осы уақыт ара-
лығында ел аумағында белсенді ұзақ �мір 
сүрудің 45 орталығы ашылды. Онда зейнет 
жасындағы 60 мыңнан астам адам бос 
уақытын �ткізеді. 

Бұдан соң «AMANAT» партиясының 
Атқарушы хатшысы Gold King спорттық-
сауықтыру кешенінде параспортшылармен 
жүздесіп, «Кедергісіз келешек» партиялық 
жобасы аясында ерекше қажеттіліктері бар 
адамдарды қолдау және қолжетімді қа-
лалық орта құру мәселелерін талқылады.

Осы күні Асхат Оралов Шығыс Қа-
зақстан облысының партия активімен 
кез десіп, «AMANAT» партиясын жаңғыр-
тудың басымдықтарын талқылады.

Кездесуде бүгінде �ңірде 300-ге жуық 
бастауыш партия ұйымына біріктірілген 52 
мыңнан астам партия мүшесі бары айтыл ды. 
Барлық деңгейдегі мәслихаттардың 290 де-
пу татының 85,6 пайызы – «AMANAT» пар-
тия сының �кілі. 104 ауылдық округте �ткен 
сайлау қорытындысы бойынша «AMANAT» 
партиясының атынан қатыс қан кандидаттар-
дың 82 пайызы жеңіске жетті. Жыл басынан 
бері Шығыс Қазақстан облысы бойынша 
партияның қоғамдық қабылдау б�лмелеріне 
2,5 мыңнан астам �тініш келіп түсті. Негі зі-
нен адамдар әлеуметтік қолдау, жер телім де-
рін б�лу, тұрғын үй-коммуналдық шаруа шы-
лық мә селелері бойынша �тініш білдірді. 
Наурыз айынан бастап мобильді қоғамдық 
қабылдаулар шалғай ауылдарға барады.

Белсенді жастармен кездесу кезінде 
�с к елең ұрпақты жергілікті жерлерде тол-
ған дыратын негізгі мәселелер талқыланды. 
Бүгінде Шығыс Қазақстан облысындағы 
жас депутаттар корпусында «AMANAT» 
пар тиясына мүше 35 жасқа дейінгі 43 
отандасымыз бар.

Ерке ЕРҚОҢЫР

 «AMANAT»: 
өңірлердегі кездесулер шығыста жалғасты 

Дайындаған Би-Барыс К�КШЕ

«AMANAT» партиясыны� Ма� !ыстау облысты� мәсли  ха-
тын да!ы депутат ты� фракциясыны� отырысы �тті. О!ан 
фи  лиал т�ра!асы, об лыс әкімі Н.Но!аев және бас  �ар ма-
ларды� басшыла ры мен аудан-�ала әкімдері �атысты. 
Оты рыс та саяси �йым ны� «6згерістер жолы: әр азамат�а 
лайы� ты �мір!» сай лауалды ба!дарламасы ая  сында Жол 
карта сыны� был  тыр!ы жоспарыны� орын   далу барысы, 
«Де путаттар рей  тингі» а�паратты� ж0йе сі ні� �орытындысы 
тал �ы лан ды. 
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«AMANAT» ПАРТИЯСЫНЫҢ 2025 ЖЫЛҒА ДЕЙІНГІ 
САЙЛАУАЛДЫ БАҒДАРЛАМАСЫН ІСКЕ АСЫРУ АҚМОЛА, 

АҚТӨБЕ ОБЛЫСТАРЫНЫҢ ӘЛЕУМЕТТІК-ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ДАМУЫНА ӨЗ СЕПТІГІН ТИГІЗІП КЕЛЕДІ. ПАРТИЯНЫҢ 

СТРАТЕГИЯЛЫҚ МӘНГЕ ИЕ ҚҰЖАТЫ АЯСЫНДА ӨҢІРДЕГІ 
ЖЕКЕЛЕГЕН САЛАЛАР БОЙЫНША ЖОҒАРЫ 

ИНДИКАТОРЛЫҚ КӨРСЕТКІШТЕРГЕ ҚОЛ ЖЕТКІЗІЛГЕН. 
МҰНЫ ЖЫЛ БАСЫНДА ПАРТИЯНЫҢ АҚМОЛА, АҚТӨБЕ 

ОБЛЫСТЫҚ ФИЛИАЛДАРЫ ҰСЫНҒАН МӘЛІМЕТТЕРГЕ КӨЗ 
ЖҮГІРТЕ ОТЫРЫП-АҚ АҢҒАРУҒА БОЛАДЫ.

БІЛІМ: ТӘЖІРИБЕДЕН   
САПАҒА КӨШЕМІЗ

ТИІМДІ ЖӘНЕ ЕСЕП БЕРЕТІН 
МЕМЛЕКЕТТІК АППАРАТ 

2022 жылдың қаңтар айында өңірде 
бизнес құрылым ашылды. 

31  

96

Соңғы айда облыс 
мектептерінде
мұғалім жұмысқа 
қабылданды.

Ауыл мектептерінің
пайызы жоғары жылдамдықты 
интернетпен қамтамасыз етілді. 

1 263 бала балабақшаға бару 
мүмкіндігіне ие болды.

Соңғы айда өңірде 

«AMANAT» партиясының 
облыстық филиалы бойынша 

мәліметтер

890   өтініш түсті.

Бір ай ішінде қоғамдық қабылдауларға түскен  

471 өтініш қанағаттандырылды.

Соңғы бір айда партияның қоғамдық 
қабылдауларына тұрғындардан

238

302

39,5

643
13

90,3

89,3

47,4

35823

Соңғы бір ай ішінде 
облыста әкімдер 
өткізген халыққа есеп 
беру кездесу жиыны 
рет ұйымдастырылды. 

Бір ай ішінде өңірде 
рет азаматтарды 
қабылдау 
ұйымдастырылды.

миллион теңгеге тең. 

ДІ ЖӘНЕ ЕСЕП БЕ

474

14 369

168,7

қылмыс тіркелді

1 ай ішінде облыста

52,2 пайызға тең 

1 ай ішінде облыстағы 
ашылған қылмыстардың үлесі 

ЗАҢНЫҢ ҮСТЕМДІГІ, 
ӘДІЛЕТТІ ҚОҒАМ ҮШІН

әкімшілік айыппұл салынды. 

Соңғы бір айда өңірде құқықбұзушылық үшін

Айыппұл сомасы

2022 жылдың қаңтар айында 
облысқа жалпы көлемі  
миллиард теңге болатын инвестиция 
тартылды (шетелдік инвестицияны 
қоса алғанда).

ӘУЕЛІ 
ЭКОНОМИКА

КӘСІПКЕРЛІККЕ 
КЕҢ ӨРІС

Соңғы бір ай ішінде өңірде 
кәсіпкерлер құқығы бұзылуының 
дерегі тіркелді. 

Өңірдегі елді мекендердің 
пайызы жоғары жылдамдықты 
интернетпен қамтамасыз етілген. 

Мемлекеттік бағдарламалар аясында 
адам жұмыспен қамтылды. 

1 ай ішінде кәсіпкерлерге  
грант берілген. 

Соңғы бір ай ішінде кәсіпкерлерге  
жалпы сомасы  
миллион теңге  болатын несие берілді.

Өңірдегі соңғы бір ай ішінде  
жалпы көлемі 
шаршы метр болатын баспана 
пайдалануға берілді. 

ҚАЛАНЫ 
ЖАЙЛЫ ЕТЕМІЗ 

АУЫЛДЫҢ ЖАҒДАЙЫ 
ЖАҚСАРАДЫ

97 989

Облыстағы ауылдардың
пайызы сапалы ауызсумен 
қамтамасыз етілген. 

Облыста 
мың шағын және орта 
бизнес нысаны тіркелген.  

85
Ауыл мектептерінің
пайызы жоғары жылдамдықты 
интернетпен қамтамасыз етілді.

1 969 бала балабақшаға бару 
мүмкіндігіне ие болды.

Соңғы айда өңірде 

405   өтініш түсті.

Бір ай ішінде қоғамдық қабылдауларға түскен  

195

Соңғы бір айда партияның қоғамдық 
қабылдауларына тұрғындардан

Соңғы бір ай ішінде облыста 
ерекше қажеттілігі бар 
адам жұмыспен қамтылды.

24

24

24,2

67,2

1,4

2 638

92,2

74,4

73,9

47
69

809

Облыста соңғы бір ай ішінде 
нысан ерекше қажеттілігі бар 
адамдардың икеміне қарай 
бейімделді.

Облыстағы мүгедектер 
арбасымен қамтамасыз 
етілген ерекше қажеттілігі бар 
адамдардың  үлесі 
пайызға тең.

2022 жылдың қаңтар 
айында облысқа жалпы 
көлемі  
миллиард теңге болатын 
инвестиция тартылды. 
(шетелдік инвестицияны 
қоса алғанда)

ӘУЕЛІ 
ЭКОНОМИКА

КӘСІПКЕРЛІККЕ 
КЕҢ ӨРІС

Соңғы бір ай ішінде өңірде 
кәсіпкерлер құқығының 
бұзылуының 
дерегі тіркелді. 

О

Өңірдегі елді мекендердің көгілдір отынмен қамтамасыз етілу деңгейі 
пайызды құрайды. 

Өңірдегі елді мекендердің 
пайызы жоғары жылдамдықты интернетпен қамтамасыз етілген. 

Мемлекеттік бағдарламалар 
ая сында шағын және орта 
биз нес субъектілеріне жалпы 
көлемі 
миллиард теңге болатын несие 
берілген. 

Биылғы жылдың 
1наурызында облыста 
адам жұмыспен қамтылды.

Өңірдегі қаңтар-ақпан 
айларында  жалпы көлемі 
мың шаршы метр болатын 
баспана пайдалануға берілді. 

ҚАЛАНЫ 
ЖАЙЛЫ ЕТЕМІЗ 

 АУЫЛДЫҢ ЖАҒДАЙЫ ЖАҚСАРАДЫ

128,6

Облыстағы ауылдардың 
пайызы сапалы ауызсумен қамтамасыз етілген. 

«AMANAT» партиясының 
облыстық филиалы бойынша 

мәліметтер

Соңғы  бір ай ішінде өңірде  
кәсіпорындар мен 
ұйымдарда ерекше 
қажеттілігі бар адамдар 
үшін квота арқылы  
жұмыс орны ашылды.

БАРШАҒА ТЕҢ 
МҮМКІНДІК

ТИІМДІ ЖӘНЕ ЕСЕП БЕРЕТІН 
МЕМЛЕКЕТТІК АППАРАТ 

493

364

Соңғы бір ай ішінде 
облыста әкімдер 
өткізген халыққа есеп 
беру кездесу жиыны 
рет ұйымдастырылды. 

Бір ай ішінде өңірде 
рет азаматтарды 
қабылдау 
ұйымдастырылды.

ДІ ЖӘНЕ ЕСЕП БЕ

өтініш 
қанағаттандырылды.

БІЛІМ: ТӘЖІРИБЕДЕН   
САПАҒА КӨШЕМІЗ

БАРШАҒА ТЕҢ 
МҮМКІНДІК

Соңғы бір ай ішінде облыста ерекше қажеттілігі бар 
адам жұмыспен қамтылды.

53,4

51,7

85

Облыстағы мүгедектер арбасымен қамтамасыз 
етілген ерекше қажеттілігі бар адамдардың  үлесі 
пайызға тең.

Тыңдау аппараттарымен, өзге де техникалармен 
және оңалту жабдықтарымен қамтамасыз етілген 
ерекше қажеттілігі бар адамдар үлесі
пайызға тең. 
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«AMANAT» ПАРТИЯСЫНЫҢ САЙЛАУАЛДЫ 
БАҒДАРЛАМАСЫ ӨҢІРЛЕРДЕГІ ЕҢ ӨЗЕКТІ ӘЛЕУМЕТТІК 
МӘСЕЛЕЛЕРДІ ШЕШУГЕ БАҒЫТТАЛҒАН. СӘЙКЕСІНШЕ 

ЖЕРГІЛІКТІ ЖЕРДЕГІ САПАЛЫ МЕДИЦИНАЛЫҚ ҚЫЗМЕТ, 
БІЛІМ БЕРУ, ЭКОНОМИКА МЕН БИЗНЕС ИНЖЕНЕРЛІК-

ИНФРАҚҰРЫЛЫМДАРДЫ ЖЕТІЛДІРУ СИЯҚТЫ ТҮЙТКІЛДЕР 
ПАРТИЯНЫҢ АТСАЛЫСУЫМЕН 20025 ЖЫЛҒА ДЕЙІН 

ТОЛЫҚТАЙ ШЕШІЛЕДІ. ПАРТИЯНЫҢ АЛМАТЫ, АТЫРАУ 
ОБЛЫСТЫҚ ФИЛИАЛДАРЫ ҰСЫНҒАН МӘЛІМЕТТЕРДЕН 

БҰЛ БАҒЫТТА ЖҰМЫСТЫҢ ҚАЗІР ДЕ ӨЗ АРНАСЫНА 
ТҮСКЕНІН БАЙҚАУ ҚИЫН ЕМЕС.

АЛМАТЫ 
ОБЛЫСЫ

АТЫРАУ 
ОБЛЫСЫ

Облыста қаңтар-ақпан 
айларында 
 шағын және орта бизнес 
нысаны тіркелген. 

747

33

14,7

26 461

26,9

6 182 

5

95,7

Соңғы бір ай ішінде 
облыста әкімдер 
өткізген халыққа есеп 
беру кездесу жиыны 
рет ұйымдастырылды. 

Бір ай ішінде өңірде 
рет азаматтарды 
қабылдау 
ұйымдастырылды.

2022 жылдың қаңтар 
айында облысқа 
жалпы көлемі  
миллиард теңге 
болатын инвестиция 
тартылды. (шетелдік 
инвестицияны қоса 
алғанда).

ӘУЕЛІ 
ЭКОНОМИКА

КӘСІПКЕРЛІК 
КЕҢ ӨРІС

Өңірдегі елді 
мекендердің 
пайызы жоғары 
жылдамдықты 
интернетпен 
қамтамасыз етілген. 

АУЫЛДЫҢ 
ЖАҒДАЙЫ 
ЖАҚСАРАДЫ

ТИІМДІ ЖӘНЕ ЕСЕП БЕРЕТІН 
МЕМЛЕКЕТТІК АППАРАТ

Облыстағы ауылдардың 
жолдарын жөндеуге 
миллиард теңге қаржы 
қарастырылған. 

83,3
Ауыл мектептерінің 
пайызы жоғары жылдамдықты 
интернетпен қамтамасыз 
етілді.

6862

195

бала балабақшаға бару 
мүмкіндігіне ие болды.

мұғалім жұмысқа 
қабылданды.

Соңғы айда өңірде 

Облыста соңғы бір айда 

1 275   өтініш түсті.

Қоғамдық қабылдауларға түскен   

712 

Қаңтар-ақпан айларында партияның 
жергілікті филиалдарының қоғамдық 
қабылдауларына тұрғындардан 

«AMANAT» партиясының 
облыстық филиалы бойынша 

мәліметтер

48

62,3

227

25

Облыстағы мүгедектер 
арбасымен қамтамасыз етілген 
ерекше қажеттілігі бар 
адамдардың үлесі 
пайызға тең.

Тыңдау аппараттарымен, 
өзге де техникалармен және 
оңалту жабдықтарымен 
қамтамасыз етілген ерекше 
қажеттілігі бар адамдар үлесі 
пайызға тең. 

Қаңтар-ақпан айларында 
облыста ерекше қажеттілігі бар 
адам жұмыспен қамтылды.

Жыл басынан бері өңірде  
кәсіпорындар мен ұйымдарда 
ерекше қажеттілігі бар адамдар 
үшін квота арқылы  
жұмыс орны ашылды.

БАРШАҒА ТЕҢ 
МҮМКІНДІК

МЕДИЦИНАЛЫҚ ҚЫЗМЕТТІ 
САПАЛЫ ЕТУ ҮШІН

274

84

Қаңтар-ақпан 
айларында облыстағы 
медициналық 
мекемелерге 
медициналық маман 
жұмысқа қабылданды. 

Облыс тұрғындарының 
пайызы коронавирус  
инфекциясына қарсы 
вакцина алды. 

өтініш 
қанағаттандырылды.

БІЛІМ: 
ТӘЖІРИБЕДЕН   
САПАҒА 
КӨШЕМІЗ

Соңғы бір айда мемлекеттік 
бағдарламалар аясында шағын 
және орта бизнес субъектілеріне 
жалпы көлемі 
миллион теңге болатын несие 
берілген.

Облыста қаңтар-ақпан 
айларында 
адам жұмыспен қамтылды. 

«AMANAT» партиясының 
облыстық филиалы бойынша 

мәліметтер

292   өтініш түсті.

Қоғамдық қабылдауларға түскен    

72 өтініш қанағаттандырылды.

Қаңтар-ақпан айларында партияның жергілікті филиалдарының 
қоғамдық қабылдауларына тұрғындардан 

ОБЛЫС

БІЛІМ: ТӘЖІРИБЕДЕН   
САПАҒА КӨШЕМІЗ

БӘРІ ДЕ 
ЖАСТАРҒА

Соңғы бір айда облыста 
бизнес құрылым 
ашылды. 

1 ай ішінде 
кәсіпкерлерге  
грант берілген. 

94,4

1 292

Ауыл мектептерінің 
пайызы жоғары 
жылдамдықты 
интернетпен 
қамтамасыз етілді.

Соңғы айда өңірде 
бала балабақшаға бару 
мүмкіндігіне ие болды. 

69

98
210,7

321

1 384

1899

99

99,4

Соңғы бір ай ішінде 
облыста әкімдер өткізген 
халыққа есеп беру 
кездесу жиыны 
рет ұйымдастырылды. 

Бір ай ішінде өңірде 
рет азаматтарды 
қабылдау 
ұйымдастырылды.

2022 жылдың қаңтар айында облысқа 
жалпы көлемі  
миллиард теңге болатын инвестиция тартылды 
(шетелдік инвестицияны қоса алғанда).

ӘУЕЛІ 
ЭКОНОМИКА  

КӘСІПКЕРЛІК 
КЕҢ ӨРІС

Өңірдегі елді 
мекендердің көгілдір 
отынмен қамтамасыз 
етілу деңгейі 
пайызды 
құрайды. 

АУЫЛДЫҢ 
ЖАҒДАЙЫ 
ЖАҚСАРАДЫ

ТИІМДІ ЖӘНЕ ЕСЕП БЕРЕТІН 
МЕМЛЕКЕТТІК АППАРАТ 

Облыстағы ауылдардың 
пайызы сапалы ауыз- 
сумен қамтамасыз 
етілген.  

15,9

27,1

70

Облыстағы мүгедектер арбасымен 
қамтамасыз етілген ерекше қажеттілігі бар 
адамдардың  үлесі 
пайызға тең.

Тыңдау аппараттарымен, өзге де 
техникалармен және оңалту 
жабдықтарымен қамтамасыз етілген 
ерекше қажеттілігі бар адамдар үлесі 
пайызға тең. 

Облыста бір ай ішінде ерекше 
қажеттілігі бар 
адам жұмыспен 
қамтылды.

БАРШАҒА ТЕҢ 
МҮМКІНДІК

МЕДИЦИНАЛЫҚ ҚЫЗМЕТТІ 
САПАЛЫ ЕТУ ҮШІН

46

42

100

10

5 540

Соңғы бір айда облыстағы медициналық 
мекемелерге 
медициналық маман жұмысқа 
қабылданды. 

Бір ай ішінде 
облыс тұрғыны коронавирус   
инфекциясына қарсы вакцина алды. 

Соңғы бір ай ішінде облыста 
жас баспана 
алды. 

«Дипломмен – ауылға!» 
бағдарламасы шеңберінде   
биыл облыста 
жас маманға көтерме 
жәрдемақы алады.

«Бизнестің Жол 
картасы-2025» мемлекеттік 
бағдарламасы аясында 
жас кәсіпкер қайтарымсыз 
грант алмақ. 

Мемлекеттік бағдарламалар аясында 
адам жұмыспен 
қамтылды. 

Өңірдегі елді 
мекендердің  
пайызы жоғары 
жылдамдықты 
интернетпен 
қамтамасыз етілген.

Өңірдегі қалаларда 
бір ай ішінде 
әлеуметтік нысан 
салынды.  

Облыста соңғы бір айда 
жалпы көлемі 
шаршы метр болатын 
баспана пайдалануға 
берілді. 

ҚАЛАНЫ 
ЖАЙЛЫ ЕТЕМІЗ 
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Өзекті

ҰСТАЗДАРҒА ДА
ҰБТ 
«ҰЛЫ» СЫН

�аза�станны
 м�алімдері �иын сына�тан �тіп жатыр. Ж�йке ж��арып, 
тән шаршайтын ша�. Алматыдаы К�лік және логистика академиясында 
#лтты� біліктілік тестін (#БТ) тапсыру кезінде педагог �айтыс болды. 
Сына�тан �ту барысында ер адамны
 жадайы нашарлап, жедел жәрдем 
жеткенше жантәсілім етті. Б�л суыт хабарды м�алімдер �ауымы ауыр 
�абылдады: аламторда к�
іл айтты әрі сына�ты
 шамадан тыс к�рделі 
екеніне шаымданды. Мысалы, жарты саатта ылыми эссе жазу талап 
етіледі екен. Педагогтер таы �андай �иынды�тара кезікті?

БІРЕР САҒАТ МҰҒАЛІМНІҢ 
ТАҒДЫРЫН АЙҚЫНДАЙДЫ

Биылғы 11 сәуірде республика 
бойынша педагогтерге арналған 
Ұлттық біліктілік тестілеуі бас тал-
ды. Ол 29 сәуірге дейін жалғасады. 
Тестілеуге �тініштерді қабылдау 5 
сәуірде бастау алып, бір аптаға ғана 
созылды. Үлгергені үлгерді, үлгер-
мегені сырт қалды. Ресми түсінік-
темеге сенсек, біліктілік тестілеуі 
еліміздегі әрбір мектеп мұғалімінің, 
сондай-ақ болашақ ұстаздардың 
білім деңгейін, сондай-ақ оқу 
пәнінің оқыту әдістемесін қанша-
лықты меңгергенін анықтауға 
мүмкіндік береді.

Бұл ҰБТ-ға мектепке дейінгі, 
орта, қосымша, техникалық және 
кәсіптік білім беру, яғни мини-
орталықтар мен балабақшадан 
бастап, мектеп, кешкі мектеп, 
гим назия, лицей, қосымша білім 
беру ұйымдарының және колледж-
дердің педагогтері, білім беру 
ұйым дарының әдіскерлері, бас-
шы-директорлары, сондай-ақ 
жо ғары оқу орындары мен кол-
ледждердің соңғы курс студенттері 
қатысады.

Педагогтер үшін тестілеудің 
жалпы уақыты – 210 минут. Пәндік 
білім негіздері, математика, фи-
зика, химия, информатика пән-
дері бойынша тесттен �тетіндер 
үшін – 240 минут (4 сағат). Ал 
«Мек тепке дейінгі білім беру» жә-
не «Қосымша білім беру» бағыт та-
ры үшін – 120 минут (2 сағат).

Осы науқанды �ткізуге жа-
уапты оператор – БҒМ-нің Ұлттық 
тестілеу орталығы жариялап, тара-
тып жатқан постерлерде, үгіт-на-
сихат материалдарында күлімдеген 
ұстаздар бейнеленген. Шынында, 
педагогтердің күлімсірейтін, әл-
денеге мәз болатын жағдайы жоқ. 
Егер тестіден құласа, табысы 
т�мендейтін к�рінеді. 

Қатты уайымдады ма, кім біл-
сін, 14 сәуір күні Алматы қала сы-
ның К�лік және логистика акаде-
миясы ғимаратында тестілеуді 
тап сыру кезінде педагог қайтыс 
бол ды. Егде тартқан емес, 1973 
жы лы туған, елуге де толмаған, 
қыл шылдаған азамат. Полиция 
мән-жайды анықтау үшін сот-
медициналық сараптама тағайын-
дады. Оқиға орнынан түсірілген 

бейнежазба әлеуметтік желіні 
аралап кетті. Оны алғаш болып 
ор наластырған Instagram пайда-
ланушының түсіндіруінше, к�з 
жұмған адам біліктілік тестілеуін 
тапсыруға келген жекеменшік 
мектептің бірінің мұғалімі болған 
к�рінеді. Содан тесттің басталға-
нына жарты сағаттай ғана уақыт 
�ткенде ер азамат �зін күрт нашар 
сезініпті. Маңызды іс-шара �тіп 
жат қан нысан ішінде дәрігер бол-
май шыққан. «Алғашқы медици-
налық к�мекті ешкім к�рсете 
алмады, ер адам жедел жәрдем 
кел генше дүние салды», – дейді 
кадр сыртындағы әйелдің дауысы.

Алматының Полиция депар-
таменті тестілеу кезінде адамның 
қайтыс болу фактісін растады. Бұл 
дерек Алмалы ауданының Поли-
ция басқармасында тіркеуге, тер-
геуге алынды. 

БҒМ ҚАЛАМАЙТЫН 
ҰСТАЗДЫ ҚЫСТАМАЙДЫ
Қайғылы оқиғаға қатысты тү-

сініктеме берген Білім және ғылым 
бірінші вице-министрі Шолпан 
Қаринова марқұмның туған-туыс-
тарына және әріптестеріне к�ңіл 
айтты. Ол Алматының Білім бас-

қармасы марқұмның отбасына 
қажетті к�мек к�рсететінін уәде 
етті. 

«Aріптесіміздің созылмалы 
дерті болғаны белгілі болды, ол жү-
рек ауруы бойынша есепте тұр ған. 
Білім саласының �кілдері марқұм-
ның жақын-жуықтарымен жүз-
десті. Олардың әңгімелеуінше, 
әріп тесіміз соңғы кезде �зін нашар 
сезініпті. Тест тапсыратын күні та-
ңертең денсаулығы сыр берген, 
содан жақындары үйде қалуға кеңес 
беріпті. Еске сала кетейін, егер пе-
дагог �зін жайсыз сезінсе, тестілеуге 
бармауына немесе одан �туді ке йін-
ге қалдыруына мүм кін дігі бар», – 
дейді министрдің бі рінші орын-
басары Шолпан Та ңатқызы.

Оның мәліметінше, марқұм 
мұғалім педагог жұмысына тек 
2020 жылғы 1 қыркүйекте алғаш 
рет кірісіпті. 

– Сондықтан жаңа бастаған 
педагог ретінде еш категориясыз жұ-
 мыс істеген. Тиісінше, оған аттес -
таттаудан �тудің қажеттілігі жоқ еді. 
Біздің ақпаратымыз бо йынша ол 
мұғалім �зін сауатты, талантты пе-
дагог ретінде к�рсете алған. Туыс-
туғандарының айтуы бойын ша ол 
�з біліміне, сынақты тапсыраты-
нына сенімді болған. Сол себепті 
ҰБТ-ға мерзімінен бұрын, ертерек 
тіркелген. Қазір біз педагогтердің 
аттестаттаудан жаппай мерзімінен 
бұрын �туін бақылап отырмыз. 
Негізі, бұл мін детті рәсім емес. 
Алайда педагогтер қаржылық 
жағдайын жақсарта түсу үшін соған 
барады, – деді Шолпан Қаринова.

Мұғалім 5 жылда бір рет тест 
тап сырады. Aлеуметтік желіде 
бір  неше мұғалімнің аттестацияға 
бола �зіне-�зі қол салғаны туралы 
хабар тарады. БҒМ басшылы ғы-
ның �кілі оны «фейк», жалған 
ақ парат деп отыр. 

Бірінші вице-министр педагог-
тің біліктілігін растау рәсімі дәл 
қазір ойлап табылған нәрсе емесін, 
бұрыннан барын ескертті. Оның 
байламынша, �з білімін жыл са-
йын кемеліне келтіріп, жетілдіріп 
отыратын мұғалімдерге 5 жылда 1 
рет біліктілігін растап отыру еш 
қиындық тудырмайды. Оның үсті-
не, егер педагог аттестаттаудан 
�ту  ден бас тартса, жұмысынан 
айы рылмайды, кәсібін жалғастыра 
береді. 

Ал аттестацияның нәтижесі 
тек оның алатын табысының к�-
ле міне ғана ықпал етеді. Бұған 
қоса, мұғалімдерге арналған ҰБТ-
ның �зі жылына 2 рет ұйымдас ты-
рылып тұрады. Демек, бір рет құ-

лаған педагог білімі мен күшін 
жи нақтап, емтиханды қайта тап-
сыра алады екен.

ЭССЕ ДЕГЕНІ ЕСТЕН 
ТАНДЫРАДЫ

Педагогтер тест тапсырудан 
қаш  пайтынын, тек оның талап та-
рының түзелгенін қалайтынын 
жет кізді. Мектепте 23 жылдан бері 
ұс таздық етіп келе жатқан Гүль ми-
ра Нысанбаеваның пайымда уын-
ша, педагогтерге арналған ҰБТ-
ның бірқатар олқылығы бар. Бі рін-
шіден, жаңа шекті балдарды қайта 
қарап, т�мендету керек, �йт кені 
олар тым жоғары. Екіншіден, эссе 
жазуды алып тастаған абзал: оған 
дайындалуға к�п уақыт кетеді, ақыр 
соңында тестілеу ке зінде эссе жазуға 
небәрі 30 минут беріледі. Сондай-ақ 
эссе жазу мін детті бол ғанымен, ол 
бағаланбайды екен. Салдарынан 
тапсырушы сол үшін босқа уайым-
дап, арамтер болады. Үшіншіден, 
мұғалім бо лып, 25 жыл еңбек ет-
кендерді «са лаға еңбегі сіңген ма-
ман» ретінде аттестация дан �туден 
босату қажет деп санайды. 

Соңғы ұсынысты педагог Гүл-
нар Hскенбаева да қолдайды: «Бұл 
бір шешімі жоқ жұмбақ. 25, тіпті 
30 жыл еңбек �тілі бар мұғалімдерді 
аттестациялап, білім-біліктілігін 
анықтауға тырысудың �зі күлкілі 
емес пе? Сонда министрлік сонша 
жыл мектепте үзбей білім беріп 
жүрген мұғалім білгенін ұмытып 
қалды ма, ұмытпады ма, соны 
анық тай ма? Егер шынымен ұмы-
тып қалады деп санаса, онда мұға-
лімнің білімін емес, денсаулығын 
тексеру керек шығар?!» – дейді ол.

Ардақ Aлімбайдың айтуынша, 
пән мұғалімдері біліктілік тесті-
леуінде тек �з пәні бойынша 100, 
қажет болса 150 сұраққа жауап 
беруге дайын. Ал әдістемені алып 
тастауды сұрайды, оны мұғалімдер 
жеке курс есебінде �теді. «Пән 
маманы �з пәнін 100% білсе жет-
кілікті емес пе?!» дейді ол.

– Біліктілік тестілеуіне наразы-
мын, мұғалімді бұлайша қорлауға 
бола ма?! Бұл аттестаттау педагогтің 
таяудағы 5 жылдағы материалдық 
әл-ауқатын айқындайды. Қойы-
латын сұрақтардың сапасы т�мен. 
Тапсырып болғанша педагог то-
зақ тың тезінен �теді. Оған �зім куә 
болдым. БҒМ-нің не себепті эссе 
жазуды талап ететінін түсінбеймін. 
Ол ешқандай р�л атқармайды. Aу 
бастан алгоритмді дұрыс ойлас-
тырулары қажет еді: алдымен пе-
дагог тест тапсырсын, білім дең-
гейін к�рсетсін, оған нәтижесі 
хабарлануы керек. Егер жинаған 
балдары бойынша онсыз да �тінім 
берілген категорияға �тпейтін бол-
са, оны бірнеше сағатқа созылатын 
тестілеуден соң тағы эссе жазғызып 
қинаудың қажеті қанша?! – дейді 
Алматыдағы мектеп-гимназияның 
мұғалімі О.Астафурова.

Ол ұстаздың бейінді пәні мен 
педагогика бойынша балдарды 
қосуды ұсынады. Hзі «эксперт» 
са натына тапсырыпты, т�л пәні-
нен жақсы �ткен, алайда педа-
гогика бойынша сарапшыға 2 балы 
ғана жетпей қалыпты. 

«Бүгін сен «педагог-шеберсің», 
ал тестілеуден кейін жай ғана 

«педагог» болып қаласың, бұл 
жерде т�л жетістіктерің де, шә-
кірттеріңнің жетістіктері де есепке 
алынбайды», – дейді ол.

САУАТТЫ ҰЛТТЫҢ ТАҒДЫРЫ 
ПЕДАГОГТІҢ ҚОЛЫНДА
Жасыратыны жоқ, мектеп тер-

дегі педагогтердің үлкен б�лігінің 
біліктілігі т�мен екеніне ата-ана-
лар жиі шағымданады. Мысалы, 
кеңес кезінен бері ұзақ жыл бала 
оқытып келе жатқан, аттестаттау-
дан �тпеген педагогтер бар. Олар 
жаңа, заманауи білімді игеруге 
асық пайды. К�біне кітапта жазыл-
ғаннан аспайды, жаңа білім �ріс-
теріне баспайды. Ең жаманы – 
кеңес заманында оқып-білгенін 
қазіргі ұрпаққа таңуы мүмкін. 
Мы салы, Ақмола облысының бі-
ріндегі мектепте мұғалім валеоло-
гия орнына Інжілді оқыған деген 
әңгіме бар. 

Бүгінде педагогтер жақсы жа-
лақы алатыны мәлім. Ендеше 
олар дың білімі де жоғарғы табы-
сына сай болғаны ж�н. Aйтпесе, 
ел педагогтердің мәртебесі мен 
еңбекақысын к�терудің қайта ры-
мын байқамай отыр: Қазақстанның 
білім саласындағы халықаралық 
рейтингтері құлдырады.

– Педагогтің біліктілігі бала-
лардың біліміне және оларды 
оқыту сапасына тікелей әсер етеді. 
Педагогтердің жалақысы жыл 
сайын �сіп келеді. Сонымен бірге 
қоғамның, ата-аналардың талабы 
да артты. Сондықтан педагогтердің 
біліктілігін тексеру құралдары 
ұдайы жетілдіруді талап етеді. 2018 
жылға дейін аттестаттаудың басқа 
жүйесі қолданыста болды. Екінші, 
бірінші және жоғарғы категориялар 
тағайындалатын. Сәйкесінше, 5 
мыңнан 17 мың теңгеге дейін 
үстемеақы т�ленетін. 2018 жылдан 
бастап аттестацияның жаңа жүйесі 
енгізілді және ол педагогтердің 
еңбекақысын шеберлігінің дең-
гейіне қарай ондаған, тіпті бірден 
жүз мың теңгеге ұлғайтуға мүм-
кіндік берді, – дейді Ш.Қаринова. 

Ұстаздардың сынына жауап 
берген бірінші вице-министр 
олар  дың тапсыратын тест сұра қ-
тары тек мектеп бағдарламасы-
нан ғана алынғанына сендірді. 
Жоғары оқу орны деңгейіндегі 
бағдарлама емес. 

«Бұл – мемлекеттік білім беру 
стандартының ең т�менгі талап-
тары. Мұғалім дәл сол бағдарлама 
бойынша күн сайын оқушыларын 
оқытады. Педагогтерден тестілеу 
кезінде б�где ештеңе сұралмайды. 
ҰБТ – әр мұғалімнің �з пәнін 
қаншалықты білетінін паш ететін 
емтихан. Оны бір рет қана тап сыр-
ған педагог 5 жыл бойы жала қы-
сына үстемеақы алып тұрады. 
Hкінішке қарай, егер мұғалім �з 
пәнін нашар білсе, емтиханды да 
нашар тапсырады. Салдарынан 
балалардың білімі де сын к�тер-
мейтін деңгейде болады. Бұған жол 
беруге болмайды», – деді Білім 
және ғылым бірінші вице-ми-
нистрі Ш.Қаринова.

БҒМ педагогтердің кәсіби дең-
гейін к�теру бағытындағы жұ-
мыстар ары қарай жалғасатынын 
мәлімдеді. 

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аевты
 жа
адан �ш об лыс 
��ру (Абай, Жетісу, #лы тау) туралы бастамасын сол ай ма�ты
 т�р-
ындары �уана �а былдады. �азір Шыыс �аза� станда екі облысты 
б�луге да йын ды� ж�мыстары �ар�ынды ж�ргізіліп жатыр. 

Жаңа ғимарат жыры
Семейдегі колледждерге 
қызығып отыр ма?

Aрине, екі облыс б�лінген соң бас-
қармалар мен департаменттерге, респуб-
ликалық мекемелердің филиалдарына 
ғимарат қажет болатыны айтпаса да 
түсі нікті. Семейде жаңадан ашылатын 
мекемелерге ғимарат іздеу жұмыстары 
басталып та кеткен секілді. Басталғанда 
қалай басталды десеңізші?! 12 сәуірде 
жергілікті әлеуметтік желілерде қаладағы 
Геодезия және картография колледжінің 
бір топ студенттерінің жиналып «Біз 
қарсымыз!» деп айқайлаған видеосы 
тарап, бұл тақырып сол күні қызу тал-
қыланды. Олардың қарсымыз деп шыр-
пыр күйге түскені – колледждің оқу 
кор пустары жаңадан құрылатын Абай 
облысының күштік құрылымдарының 
біріне берілмек болған екен. «Пагон 
таққан азаматтар ғимаратты қарап, ара-
лап, к�ріп шығыпты. Мұндай идея кім-
нің ойына келді екен? Президентіміз 
«Жаңа Қазақстан құрамыз, жаңа облыс-
тар ашамыз» деп жатқанда, бұл Мемлекет 
басшысының бастамасына немқұрайлы 

қарау емес пе?», – дейді колледж түлек-
терінің бірі Димаш Т�лебаев.

Сол күні осыған ұқсас пікірлер к�п 
жазылды. Бұл шешімді қолдағаннан г�рі 
қарсылық танытқандардың қатары к�п 
болды. «Жел соқпаса, ш�птің басы 
қимылдамайды» демекші, колледждің 
басшылығы да осындай с�здің болғанын 
жоққа шығармады. Колледжге уақытша 
құрылыс колледжін паналауды ұсынға-
нын, бірақ оқу корпустарының нақты 
қай ведомствоға берілетіні әзірге белгісіз 
екенін жасырмай айтты. «Қазір жағдай 
бұлыңғыр. Ешкім ешқандай шешім шы-
ғарған жоқ, бұйрық, қаулы қабылдаған 
жоқ. Бүгін облыстық Білім басқармасы 
бар лық колледждермен жиналыс �ткізді. 
Қазір осының бәрін талқылап жатыр-
мыз – мүмкін, ғимараттарды ж�ндеп, 
қайта жабдықтауды олар тиімсіз деп та-
бар», – деді колледж директоры Қаныш 
Т�леуов республикалық сайттардың 
біріне берген сұхбатында.

12 сәуірде кешке қарай облыстық 

Білім басқармасы бұл мәселеге байла-
нысты түсініктеме берді. «Қазір Білім 
басқармасы Абай облысының құрыла-
тынына байланысты колледждің мате-
риалдық-техникалық базасына сарап-
тама жүргізіп жатыр. Сыбыстың тарауы 
осымен байланысты шығар. Колледжді 
жабу немесе оны басқа колледжге қосу 
мәселесі қарастырылып жатқан жоқ. 
Студенттер сәйкес мамандықтары бо-
йынша диплом алады. Семейдегі барлық 
колледж облыс қана емес, республика 
бойынша маңызды кадрларды дайындап 
жатыр. Студенттердің ата-аналарына 
алаңдауға негіз жоқ», – деді басқарма 
басшысы Сайрангүл Жұмәділова. 

Сол күні Семейдегі басқа да колледж-
дер мен мектеп ғимараттары  жаңадан 
құрылып жатқан Абай облысының 
әкімдігіне қарайтын құрылымдарға 
берілуі мүмкін деген ақпарат та тарады. 
Технология колледжі мен музыка мектебі 
оқушыларының ата-аналары мен мектеп 
ұжымы алаңдаушылығын білдіріп: «Қа-
ладағы ең ірі, 75 жылдық тарихы бар 
нысанды қалай ғана бере салмақ? Прези-
дентіміз 2022 жылды «Балалар жылы» деп 
жариялады емес пе? Сонда балаларға 
жасаған сый-құрметіміз осы ма?» деп 
жазды. Бұған Шығыс Қазақстан облысы-
ның әкімі Даниал Ахметов: «Семей 
қаласындағы мектеп болсын, ол мейлі 
шығармашылық, музыкалық бағытта 
болсын, тіпті колледждің кез келген 

ғимаратын ешкім босатып бермейді және 
оларды ешкім тартып алмайды. Бізде 
жаңадан құрылатын мекемелерге орын-
дар жеткілікті. Сол себепті алаңдауға еш 
негіз жоқ», – деп жауап берді.

Айта кетейік, Семейде 32 колледж бен 
8 жоғары оқу орны бар. Ал 1946 жылы 
іргетасы қаланған Геодезия және карто-
графия колледжі – «геодезия және кар-
тография» мамандығы бойынша маман 
даярлайтын республикадағы жалғыз орта 
кәсіптік білім беретін оқу орны. Осы уа-
қытқа дейін білім ошағы 18 мыңнан ас-
там маман даярлапты. Колледж түлек тері 
Қазақстанда ғана емес, Ресей, Бан гл а-
деш, Үндістан, Түркия елдерінде ең бек 
етуде. Бүгінде мұнда 440 студент оқиды. 

Айтпақшы, әлеуметтік желіде ғимарат 
іздеп, білім нысандарына к�з салғандарға 

ғимарат тізімін ұсынғандар да болды. 
Семейлік қоғам белсендісі Мұрат Сүлей-
меновтің айтуынша, Шәкәрім универ-
ситетінің A.Тәңірберген к�шесіндегі оқу 
корпусында, бұрынғы Қазынашылық 
департаментінің ғимаратында, Достаев-
ский к�шесіндегі әкімшілік ғимаратта, 
Абай к�шесіндегі студенттер үйінде, 
Абай атындағы  кітапханада, бұрынғы 
«Еңлік-Кебек» кинотеатрында бос орын 
бар. «Мен мұны неге айтып отырмын? 
Біріншіден, бұл нысандар мемлекет 
меншігінде. Демек, сатып алудың қажеті 
жоқ. Екіншіден, орталық алаңда, әкім-
дікке жақын орналасқан», – деп жазды 
ол Facebook парақшасында.

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы

Қайтпек керек?

Бұл – мемлекеттік білім беру стандартының ең 
т�менгі талаптары. Мұғалім дәл сол бағдарлама 

бойынша күн сайын оқушыларын оқытады. 
Педагогтерден тестілеу кезінде б�где ештеңе 

сұралмайды. ҰБТ – әр мұғалімнің �з пәнін 
қаншалықты білетінін паш ететін емтихан. Оны бір 
рет қана тапсырған педагог 5 жыл бойы жалақысына 

үстемеақы алып тұрады. 

Елдос СЕНБАЙ
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Бір жеті б	рын бес министрлікті� �арауы-
нан �тіп, �кімет отырысында �олдау тап�ан 
Жамбыл облысында�ы білім нысандарына 
тарихи т	л�аларды� есімін беру туралы 
шешім шы��ан. 43 мектеп пен бір мәдениет 
�йі атауыны� �згергеніне жалпы б	�ара �ар-
сы емес. Алайда «Б	�ан дейін Алаш арда�-
тысыны� атымен атал�ан мектептен тарихи 
т	л�аны� есімін алып, оны� орнына бас�асын 
беру �аншалы�ты д	рыс?» деген сауал 
халы�ты� санасына салма� салып, ойларын 
сан са��а ж�гіртіп �ойды. 

Ең әуелі Үкімет қаулысына келсек, �улиеатадағы 
43 мектепке �лихан Б�кейхан, Ахмет Байтұрсынұлы, 
Сәкен Сейфуллин, Оралхан Б�кей, Мағжан Жұмабаев, 
Міржақып Дулатов, Ораз Жандосов, Қаныш Сәтпаев, 
Мұхтар �уезов, Дінмұхамед Қонаев, Асанбай Асқаров, 
Шерхан Мұртаза сияқты Алаш және қоғам қайраткер-
лері,ғалымдар,жазушылар және басқа да тарихи 
тұлғалардың есімдері берілген. Ал Жамбыл ауданын-
дағы мәдениет үйі енді Шәмші Қалдаяқовтың есімімен 
аталады. Мұндағы жұрттың айтуынша, мәдениет үйі 
орналасқан Жалпақт�бе ауылында вальс королі 
Шәмші Қалдаяқов 18 жылдай �мірін �ткізген екен. 
Сондықтан мәдениет ошағына аңыз адамның есімі 
берілгеніне к�пшілік дән риза. 

Бұдан б�лек, жамбылдықтарды шындықтың 
шырақшысы Шерхан Мұртазаның есімімен т�рт 
бірдей мектеп аталатыны қуантты. Оның бірі Жуалы 
ауданында №1 мектеп-гимназия болса, екіншісі – 
Қордай ауданындағы №6 мектеп. Сондай-ақ Тараз 
қаласындағы №30 мектеп-гимназия мен Шу ауданын-
дағы бұрынғы Тұрар Рысқұлов атындағы мектеп 
Шерағаның атымен аталатын болды. �рине, бұл – бас 
бармақпен бағалайтын шешім. Алайда халық арасында 
«Шу ауданындағы мектепті Тұрардан алып, Шерханға 
беру дұрыс па еді? Шерхандай тұлғаға беремін десе, 
басқа мектеп құрып қалып па? Екі бірдей тарихи 
тұлғаны бір мектепке таластырып қойғаны несі?» деп 
к�ңіл толмаушылық білдіргендер болды. Мәселен, 
қоғам белсендісі Жеңіс Сариевтің айтуынша, ұлылар-
ды ұлықтау бұлай жүргізілмеуі керек екен. 

«Облыстағы бірқатар білім ошақтарына қазақтың 
ұлы тұлғаларының есімдері берілгені туралы жазған 
хабарға қуандық. Толық танысу үшін Үкіметтің қаулы-
сына к�з жүгіртіп едім, тиісті мекемелердің түсіндіруі 
қажет ететін сұрақтар шыға келді.

Сарысуда бір мектептен С.Сейфуллиннің атын 
алып тастап, Д.Қонаевтың есімін беріпті.

Шу ауданы бойынша тіпті қызық. Жамбылдың 
атын алып тастап, А.Байтұрсыновтың атын берсе, Т�ле 
бидің орнына Д.Қонаев, Ы.Алтынсариннің орнына 
К.�зірбаев, Т.Рысқұловтың атын Ш.Мұртазаға, 
М.�уе зовты М.Дулатовқа ауыстырған.

Бұл не сонда? Қандай себеп болды екен? Т�ле би, 
Жамбыл, Алтынсарин, Рысқұлов, �уезов, Сейфуллин 
аудан әкіміне, ономастика комиссиясына, Үкіметке 
несімен ұнамады екен?

Ұлыларды жерге таптады дейін десем, сол қаулыда 
Рысқұлов, �уезов, Сейфуллин есімдері басқа аудан 
мектептеріне берілген. Осының алдында мектептердің 
ескі атауларын �згертіп, «1,2,3» деп н�мірлеп еді. Енді 
қайта �згертілді. 

Алаш ардақтылары мен ұлт зиялыларын құрмет-
тегісі келсе, облыс к�лемінде Кеңес Одағынан қалған, 
«1,2,3» н�мірлі атауы бар мектептер жетеді ғой. Мыса-
лы, �зім тұратын Аса ауылында н�мірі 1 және Гагарин 
мектебі бар. Білім басқармасы ондайларды неге қал-

дыр ды? Білім ұйымдарының атауларын жылда ауыс-
тырмай, бір қаулымен неге реттемеді?», –  дейді 
Ж.Сариев. 

Жалпы, әлеуметтік желі қолданушыларының 
жазбаларының дені осы пікірге сайып тұр. Сондықтан 
біз бұл мәселеге жауапты мекемелер қалай жауап 
беретініне зер салған едік. 

«Үкіметтің шешімімен облыста 44 нысанға тарихи 
тұлғалардың есімі беріліп, кейбірлері қайта аталғаны 
туралы хабарлама берілген еді. Нысан саны к�п болған 
соң биыл мерейтойлары аталып �тіп жатқан тұлғаларды 
жекелеп к�рсеткен болатынбыз. Алайда сұрақтар 
туын дауда. Сарысу және Шу аудандарындағы Т�ле би, 
Т.Рыс құлов, С.Сейфуллин, М.�уезов, Жамбыл, Ы.
Алтын сарин атындағы мектептердің қайта аталуы 
бойынша.

Кезінде Сарысу ауданы мен Жаңатас қаласы, Шу 
ауданы мен Шу қаласы қосылғандықтан кейбір мек-
тептердің атауы қосарланып кеткен. Олар бір аумақтық 
бірлікте орналасқан соң қиындықтар туғызуда, осыған 
орай ауыстыру туралы �тініштер бірнеше рет түсті.

Осыған орай қолданыстағы заңнамаларға сәйкес 
тиісті жұмыстар жүргізілді. Ата- аналар, мектеп ұжым-
дарынан қолдау тапты. Осыны ескере отырып ауыс-
ты рылды. Бірақ �зге тарихи тұлғалар атындағы мек-
теп  тер сол аудандарда бір-бірден сақталып қалды», – 
дейді облыстық Тілдерді дамыту басқармасының 
басшысы Рахия Тұрмаханбетова.

�рине, байыбына бармай жатып, байбалам салу-
дан аулақпыз. Алайда Тілдерді дамыту басқарма сының 
жауабы бұқара тарапынан туған түсінбеушіліктерге 
нүкте қойды дей алмаймыз. Шынтуайтына келгенде, 
Та раз қаласында маңдайына таңбаланған н�мірден, 
ал аудан дарда Ломоносов, Горький, Гагарин, Пушкин, 
Трубицын, Савва, Гродекова, Чкалов сынды атаулардан 
арыла алмай келе жатқан мектептер аз емес. Егер осы 
нысандарға тарихи тұлғаларды бір-бірімен та-
ластырмай, бірінің есімін берсе, ешкім қой демес еді. 

�ттең, ұлыларды ұлықтауда да солақай саясаттың 
солқылы сезіліп тұрғаны іш қынжылтады. Бұдан біз дегі 
билік ертең емес, бүгін бір сабақ шығарады деп сенеміз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

«ВИЗИТ ЦЕНТР» КІМНІҢ 
К�ЗІНЕ ТҮСТІ ЕКЕН?

«Туристерге қызмет к�рсету 
орта лығына» келген қонақтарға 
кие лі қала Түркістан туралы таныс-
тырылатын үлкен экранды мульти-
медиа, этнографиялық зал және 
«Қазақ хандығы» залы, кітапхана, 
кәдесыйлар дүкендері, кофехана, 
шығыс бағы, қол�нершілер орын-
дары қойылыпты. Туристерді қала 
ішінде киелі орындарға қолайлы 
тасымалдау үшін арнайы автокарлар 
мен алыс және жақын шетел турис-
теріне 6 гид 3 тілде тегін қызмет 
к�р сетеді екен. �уежай, вокзал 
және автовокзалға келген турис-
терге ақпарат беріп отыратын орын-
дар қарастырылған. Iкінішке қа-
рай, осынау орталық орнына енді 
бас қа мақсаттағы мекеме құрылмақ. 

Iткір Амангелдіұлы �зіне қа-
расты мекеме жарғысында ғима-
ратты ешкімге жалға беруге және 
сатуға құқы жоқ екенін айтады. 
Сон дықтан сенімгерлік басқаруға 
беруге де келісім бермепті. Алайда 
сенімгерлік басқаруға берілу үшін 
мемлекеттік мүлік тізілімі веб-пор-
талына электрондық сауда-саттық 
жарияланғанда тапсырыс беруші 
«Экономика және қаржы» б�лімі 
коммуналдық мекеме саналатын 
«Ту ристерге қызмет к�рсету орта-
лы ғын» «Бизнесті қолдау және ту-
ризм б�лімінің» теңгерімінде деп 
к�рсетеді. Ал қала әкімдігінің бер-
ген мәліметіне сүйенсек, «Түркістан 
қаласы әкімдігінің 2020 жылдың 3 
тамызындағы №1048 қаулысына 
сәйкес «Визит орталығы» ғимараты 
Түркістан қаласы әкімдігінің «Биз-

несті қолдау және туризм б�лімі» 
мем лекеттік мекемесінің теңгері-
мінен «Туристерге қызмет к�рсету 
орталығы» коммуналдық мемле кет-
тік мекемесінің теңгеріміне беріл-
ген». Демек, �з жауаптарына �здері 
қарсы шығып отыр. Осылайша, 
2021 жылдың 5 қарашасында жеңім-
паз – «Столичное бюро экскурсий 
«Саят» ЖШС болып танылған.

«Орталықтың теңгеріміндегі 
ғи мараттың бизнесті қолдау және 
туризм б�лімінің теңгерімінде 
делініп, тендер заңсыз �ткенімен 
қоймай, сенімгерлік басқару туралы 
келісімшарт түзіле салысымен 10 
жұмыс күн ішінде аталған нысана 
берілуі қажет. Дегенмен де элек-
тронды мемлекеттік сату және са-
тып алу тендерінің жеңімпазы бо-
лып танылған И.Ю.Рей, жоғары дағы 
аталған сенімгерлік басқару туралы 
келісімшартқа 14.01.2022 жылы ғана, 
яғни 3 айға жуық уақыт �ткеннен 
кейін �згеріс ұсына оты рып, ҚР 
элек трондық сауда-саттық жасау 
туралы заңдылығының �рес кел 
бұзылуына жол беріп отыр. Ме нен 
басқа барлық тиісті мекеме бас-
шылары қол қойған. Мен бас тарт-
тым», – дейді орталық директоры. 

ЗАҢСЫЗ �ТКЕН ТЕНДЕР 
ҚҰЖАТЫНА ҚОЛ ҚОЮДАН БАС 

ТАРТТЫ 
Құжатқа қол қойса, заңсыздыққа 

жол беретінін айтады. Себебі жыл-
жымайтын мүлік туралы egov.kz 
пор талы анықтамасына сәйкес, 
сау даға салынған ғимарат басқа ме-
кеменің теңгерімінде деп к�рсе тіл-
ген. Тапсырыс беруші ретінде Түр-
кістан қалалық әкімдігінің «Қаржы 
және экономика б�лімі» ММ-і та-
нылған. Сонымен бірге, тапсырыс 
беруші қоса түзген құжаттардың 
ішінде қосымша құрылыстары және 
қазандығы бар 2006 жылғы ғимарат-
жатаққана деп к�рсетіліп, ғима рат-
тың 14.10.2016 жылғы техникалық 
паспорты ұсынылған. Бірақ Жам-
был облысымен реконструкциялау 
құрылыс жұмыстары барысында 
ғимараттың техникалық паспорты 
�згермеген және ғимараттың бір 

б�лігімен қазандығы қоса жоспарда 
қалғанымен, реконструкциялау 
барысында бұзылған екен. Сонымен 
бірге, құжатта қосымша құрылыс 
жүргізу және инвестиция тарту үшін 
деп к�рсетілген. 

Дегенмен біз ғимаратты к�ріп 
шыққанымызда, Жамбыл облысы-
нан қабылдап алынғанына 2 жыл да 
толмаған ғимараттың заманауи үл-
гіде салынғанын, ешқандай ж�ндеу 
жұмыстарын талап етпейтінін 
байқадық. 

«Түркістан қаласы әкімінің 
орын басары Т.Т�легенов «Турис-
терге қызмет к�рсету орталығы» 
ди ректоры ретінде маған инвести-
ция лық жылжымайтын нысандарға 
және аяқталмаған құрылыс нысан-
дарына б�лінген басты қаражат-
тардың қабылдап алу актілеріне қол 
қой деп мәжбүрлеп жатыр. Осы 
акті лер жүзеге асқан жағдайда, 
мемлекеттік құны 800 млн теңгеден 
асатын Визит-центр орналасқан 
мемлекеттік ғимаратты реконструк-
циялап, инвестициялау үшін мем-
лекеттік бюджеттен Сенімгерлік 
бас қарушы ретінде И.Ю.Рей мем-
лекеттік бюджеттен қосымша 600 
млн теңге қаражатын алуға тыры-
суда. Бірақ сенімгерлік басқару ту-
ралы электрондық сауда-саттық 
жүргізілу барысында аталған жаңа 
салынған ғимарат порталда жағдайы 
жақсы деп к�рсетілген», – дейді 
тағы да Iткір Амангелдіұлы. 

«Анам �мір бойы осында кесе-
ненің кассасында жұмыс істеген. 
�кем инженер, музейге реконструк-
ция жасағанда осында жүрді. Сәби 
күнімнен осы мавзолей шаңын 
жұтып, суын ішіп, ойнап, қылуетке 
түсіп, ұйықтап �скен баламын. Анам 
кассада отырғанда бір қо лын да мені 
бесікте тербеткен. Қожа Ахмет Ясауи 
бабамыздың �мірін то лық танып, 
сол туралы кандидат тықты да қор-
ғадым. Дінтанушымын. Билік �кіл-
дерінің арасында мұндай лас тірлік-
тер болатынын осында келіп біліп-
пін. Iзіме қарсы қудалау басталғанда, 
шыдамай жұмыстан шығып кете 
салғым келген. Бірақ осындағы жас 
мамандар «сіз бас тартсаңыз, біз не 

істейміз, шындық үшін күрессеңізші» 
деп дем берді. Бабамның әруағы 
үшін соңына дейін күресуге бел 
будым. Бірақ соңғы кезде қысым 
тіп ті күшейіп кетті», – дейді ден-
саулығы сыр беріп ауруханаға түсіп 
қалған Iткір Малдыбеков. 

Енді тендер �тіп қойғаннан ке-
йін орталықты жер телімімен бірге 
«Бизнесті қолдау және туризм» 
б�лімінің теңгеріміне �ткізу туралы 
қаулыға қой қойғызбақ. Бұл заңсыз-
дықтан шығатын жалғыз жол сенім-
герлікке берілген құжаттың күшін 
жойып барып, орталықты �здерінің 
теңгеріміне алсын. Одан кейін қай-
тадан веб-порталға қойып, сенім-
герлікке бере ме, сата ма, �здері бі-
лер. Жақында 2022 жылдың 29 нау-
рызында орталықтың мемле кет тік 
актісі бойынша egov.kz порта лынан 
құжат шығарып алдым. Онда әлі күн-
ге дейін жер телімі «жетімдер үйі не» 
тиесілі делінген. Ал ғимарат «Ту рис-
терге қызмет к�рсету» орта лы  ғының, 
яғни біздің теңгерімімізде деп, тайға 
таңба басылғандай к�р сетіп тұр. Ал 
2021 жылдың қараша сында �ткен 
тендерде орталықты «Бизнесті қол-
дау және туризм б� лімінің» тең-
герімінде деп к�рсетіл ген. Демек 
үлкен заңсыздық болып жатыр. Олар 
келісімшартты портал ға енгізе алмай 
отыр. Себебі авто матты түрде 
«�згенің мүлкін енгізе алмаймыз» 
деп салынбай жатқан. Же тімдер үйі 
мемлекеттік қор ғауын  да екені тағы 
белгілі» деп ашын ды ол. 

Орталық директоры шарасыз-
дықтан осынау заңсыздықтар тура-
лы облыс әкімі I.Ш�кеевке, Пре-
зидент Қ.Тоқаевқа да ашықхат 
жол дапты. �зірге ешқайсынан жа-
уап жоқ. Бүгінде берекесі кеткен. 

БАСТЫ М"СЕЛЕ 
ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРДІҢ 

ЖАҒДАЙЫ ЕМЕС...
Ал Түркістан қаласы әкімінің 

орынбасары Жандос Тасов Түр-
кістан қаласында үш нысан сатып 
алу құқығынсыз сенімгерлік бас қа-
руға берілгенін атап �тті. Олар: Шы-
ғыс моншасы, Неке сарайы және 
Сапар орталығы (Визит-центр). 

Сатып алу құқығынсыз 10 жылға 
сенімгерлік басқаруға берілген «Ту-
ристерге қызмет к�рсету орталығы» 
бойынша қазір нысанды �ткізу-
қабылдау актісімен беру жұмыстары 
жүргізіліп жатқанын атап �тті. «Iт-
кізу-қабылдау жұмыстары біт кен-
нен кейін Түркістан қаласы әкім-
дігінің «Туристерге қызмет к�рсету 
орталығы» коммуналдық мемле-
кеттік мекемесінің қызметкерлерін 
«Амфитеатр» ғимаратына немесе 
«Ясауи» мұражайына к�шіру жос-
парлануда» деп, қызметкерлердің 
әлі де қайда отыратыны туралы 
белгісіз екіұдай жауап берді. Демек, 
ең алдымен құжаттандыру жұмыс-
тарын бітіріп алу басты шаруа 
болып тұр. Ал ондағы қызметкер-
лердің тағдыры екінші кезекте. 
Лауазымды тұлға Түркістан қаласы 
мәдени-рухани орталық болғандық-
тан қосымша инвестиция тарту 
және туристерге қызмет к�рсету 
са пасын арттыру, бюджет шығыс-
тарын азайту және сенімгерлік бас-
қарушы �з қаражаты есебінен ғи-
маратты күтіп ұстау үшін әкімдіктің 
осы қадамға барғанын айтады. 

Сонымен бірге, әкімдіктің ресми 
�кілі берген бейнесюжетте сенім-
герлікке беру себебі ғимарат қарау сыз 
қалған соң және орталық тың бұ-
рынғы директоры ғимараттың ішін-
дегі б�лмелерді заңсыз жалға беріп, 
сауда-саттық алаңына айнал дыр ға-
ны, нысанның к�ркі кетіп ау ла  сын 
қо қысқа толтырған деген мә лімет 
ай тылады. Сонымен бірге, ғи ма рат-
тағы б�лмелерді жалға беру ор та лық 
директорының құзырына кір мейді. 
Жалға беру жұмыстарын Түркістан 
қаласы әкімдігінің «Эко номика және 
қаржы б�лімі» жүзеге асырғаны 
туралы веб-порталда к�р сетілген. 
Ендеше, мұны әкімдіктің тап қан 
сылтауы деп түсінеміз бе, не істейміз? 

Жалпы, мемлекеттен іс-шара-
лар мен ж�ндеуге б�лініп жатқан 
қар жылардың есебінен бас айна-
лады. Ал оның есебі қалай жүргізіліп 
жатыр? Мәселе – осында!

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

Мемлекет меншігіне көз тіккен кім?

Т�ркістанда�ы «Туристерге �ызмет к�рсету орталы�ы», я�ни 
«Визит Центрді�» басына �ара б	лт �йіріліп т	р. Себебі ол се-
нім герлік бас�ару�а берілген. Орталы�ты� 31 �ызметкеріне 
�и маратты босатуды талап еткен. Ал орталы� басшысы +ткір 
Малдыбеков сенімгерлікке берілген тендерді� �зі за�сыз �ткен 
деп отыр. Сонды�тан �абылдап алу келісімшартына �ол �оюдан 
бас тарт�ан. Сол себепті билік тарапынан �ысым к�ріп жатыр.

Тұрардан алып, 
Шерханға берді 
тарихи тұлғаларды неге таластырдық?

(Басы 1-бетте)

– Елімізде туризм саласы бо-
йынша 60 мың жұмыс орны ашы-
лады. Бағалау сомасы 1,5 трлн 
тең  ге 46 инвестициялық жоба 
пы сықталып жатыр. Мемлекеттік 
бағдарлама қабылданған сәттен 
бастап турдестинация инфрақұры-
лымының алғашқы ондығының 
жалпы қажеттілігінен 97 жобаны 
жүзеге асыруға түрлі бағдарламалар 
мен жоспарлар бойынша 140,4 
млрд теңге б�лінді, – деді Дәурен 
Абаев.

МІНСІЗ БАҒДАРЛАМА, 
ЖАУАПСЫЗ ЖҰМЫС

Бұл туризмге б�лінген алғашқы 
миллиардтар емес. Ел тәуелсіздігін 
алғалы туризмді дамытуға к�птеген 
бағдарлама қабылданды. Алайда 
б�лінген қаржы желге ұшқандай. 
Ж�нделмеген жол, дамымаған 
инфрақұрылым мен шалажансар 
сервистің сапасы сын к�термейді. 
Ендеше б�лінген қаржыны ақтауға 
ішкі туризмнің әлеуеті жете ме? 

– Туризм саласын басқарып 
отырғандар қай аймақта нақты 
қандай туризмді дамыту керек 
екенін білмейді. Себебі олар 
туризмді дамытуға сарапшыларды 
тартқан жоқ. Туризмнің әлеуетін 
айта бергеннен жағдай жақсарып 
кетпейді. Сондықтан нақты іске 
к�шіп аймақтық туризмді қолға алу 
керек. Халықтың басым б�лігі қа-
лада тұрады. Ауылдағы агротуризм-
ді дамытсақ қарапайым тұрғын дар-
дың да жағдайы жақсарар еді, – 
дейді география ғылымдарының 
докторы Орденбек Мазбаев. 

Иә, әлемде туризм арқылы та-
быс тауып отырған елдер к�п. Мы-
сыр, Түркия, Қытай, Гонконг, 
Тай ланд пен Грузияға баратын әр 
турист сол елдің экономикасын 
к� те руге үлес қосады. Тіпті, турис-

тік курорттар орналасқан жергілікті 
аймақтың тұрғындары да жұмыс-
пен қамтылған. Қазақстан 2025 
жылға қарай туризм үлесін ішкі 
жалпы �німге шаққанда 8 пайызға 
арттыруды к�здеп отыр. Салыс-
тырып айтар болсақ, Испанияда 
бұл к�рсеткіш – 11 пайыз. Оларға 
жыл сайын 82 млн турист барады 
екен. Бұл орайда Франция – бі-
рінші орында. Франция еліне 90 
млн қонақ баратын к�рінеді. Ал 
елімізге 2 млн шетелдік келеді. 
Қызығушылығы оянып, елге ын-
ты ға, ұмтыла жеткен туристі бізде 
не күтеді? Біріншіден, сапасы т�-
мен туристік инфрақұрылым, 
 ба ғасы негізсіз қымбат, қызметі 
нашар қонақүйлер, курорттар, мә-
дени ойын-сауық нысандары (Дү-
ниежүзілік экономикалық фо рум 
рейтингі бойынша 127-орын да), 
екіншіден, жете дамымаған, билеті 
қымбат әуеқатынасы (123-орын), 
үшіншіден, ойқы-шойқы, сапасы 
сын к�термес жолдар (106-орын), 
т�ртіншіден, автомобиль дерді 
жалға беру бойынша ком пан ия-
лардың жетіспеушілігі, карше-
ринг тің жоқтығы секілді қаптаған 
проблемаға жолығады.

ЖОЛДЫҢ ЖЫРЫ БІТПЕДІ
Шынымен де, ең бірінші дема-

латын орынға жеткізетін жолдың 
жақсы болғаны қажет. Қос бүй-
регіңді түсірердей қозғап, селкілдеп 
баратын демалыс орындарынан ел 
қашады. Оған қоса к�лікке де обал. 
Темір тұлпарын әйелінен артық 
к�ретін ер адамдар ондай жерге 
тіпті де аяқ баспайды. Жол соғып 
де мал ған демалыстың да мәні 
қалмайды. Iйткені қайтқанда тағы 
да жол соғатынын білесің. Соңында 
дос та рыңа «Баратын жер емес 
екен» деп қайтарың да анық. Сон-
дықтан туризмді дамытамыз десек, 
ең әуелі тақтайдай түзу жол қажет. 

–Ішкі туризмді дамыды деп 
айта алмаймыз. Алматының ірге-
сін дегі Алак�лге баратын жолдан 

екі �кпең түсіп қалардай болады. 
Iкініштісі – к�птеген халықаралық 
маңызды жолда бірде-бір бағыт-
таушы сілтеме, болмаса туристтік 
белгі не болмаса баннер жоқ. 
Мемлекет экономикалық тұрғыда 
даму үшін жолдардың сапасын 
жақ сартуы керек. Бұл – �рке ниет-
тің бірінші белгісі, – дейді туризм 
сарапшысы Бақыт Оразымбетова.

Ішкі туризмді дамытамыз де сек, 
демалыс орындары бағасы ның 
халыққа қолжетімді болғаны да �те 
маңызды. Біздегі біраз де малыс 
орны �зіне бәсекелес болмаған-
дықтан, қалаған бағаны қоя сала ды. 
Келген демалушының қалта сын-
дағы соңғы тиынына дейін қағып 
алғысы келеді. «Ол ертең екінші рет 
айналып келеді-ау, туыстарын 
шақырады-ау» деген ой к�бінде 
жоқ. Айталық, қарт Кас пийдің 
жағалауында күнге қыз дырынып, 
Ақтаудың «нән» балық тарын жеп, 
әлемдегі таңдаулы қо нақүйлердің 
бірі саналатын Rixos-та демалғыңыз 
келсе, мил лионер болуыңыз қажет. 
Себебі «Ақтау Rixos» қонақүйін-
де 2 адамдық н�мірдің 1 тәуліктік 
құны – 300 мың теңге. Егер теңіз 
жағалауын дағы орташа деңгейлі 
қонақүйлерге жайғасамын десеңіз, 
онда бір тәу ліктік баға 10 мың 
теңгеден бас та лып, қонақүй 
деңгейіне байланыс ты 35-50 мың 
теңгеге дейін барады. Еліміздің қай 
�ңіріне барып емін-еркін бірнеше 
күнге демалып қай тамын десеңіз, 
қалтаңызда кемінде 200-300 мың 
теңге қаражатыңыз болуы керек. 
Сондықтан да шығар, �зіміздің 
қазақтар жаз шыға ақ шасын жинап, 
сол бағаға шетел асады. 

P.S. Туризм – тек елді таны-
татын имидж емес, халықты жұ мыс-
пен қамтитын маңызды экономи-
калық сектор. Ендеше шетелден 
қонақ тар тамыз деп, сапасыз сала-
мызбен «ұятты» болғанша, әуелі 
туристік ай мақтарымыздың әлеуетін 
артты руымыз керек. 

Тілін тапсақ, 
туризмнен пайда көп

Көктем ҚАРҚЫН

Көкейкесті Мұнысы несі?

Анык-қанық
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Айта кетейік, 13-29 мамыр 
аралығында Финляндияның 
Хельсинки және Тампере қалала-
рында топ-дивизиондағы хоккей-
ден әлем чемпионаты "теді. Қа-
зақстан құрамасы А тобында Да-
ния, Канада, Германия, Швейца-
рия, Словакия, Италия және 
Франциямен шеберлік байқаса-
ды. Ал В тобында Финляндия, 
АҚШ, Чехия, Швеция, Латвия, 
Норвегия, Ұлыбритания және 
Аустрия "нер к"рсетеді. 

Ұлттық құрама елордадағы 
«Барыс-Аренада» оқу-жаттығу 

жиындарын 17 сәуірден бастады. 
Енді 3 мамырда ел құрамасы 29 
хоккейшіден тұратын кеңейтілген 
құрамда Ригаға аттанып, онда 
әлемдік біріншілігіне дайын-
дығын жалғастырады. Ал 8 және 
9 мамырда Латвиямен жолдастық 
кездесу "ткізіп, 10 мамырда Фин-
ляндия астанасы Хельсинкиге 
аттанады. 

Дүбірлі додадағы алғашқы 
матчын Қазақстан құрамасы 14 
мамырда Данияға қарсы "ткізеді. 

/білмансұр ЖАСАН

Әлем чемпионатына 
дайындықты бастады 

Шайбалы хоккейден �аза�стан ��рамасыны� Финлян-
дияда �тетін әлем чемпионатына дайынды� жоспары жари-
яланды. 

Теннисшілеріміз 
көрсеткішін жақсартты

Кәсіп�ой теннисшілер 
�ауымдасты$ы (ATP) және 
%йелдер теннисі �ауым-
дасты$ы (WTA) жа�артыл$ан 
рейтингіні жария етті. 

Қазақстан теннис федерация-
сы мәлім еткеніндей, еліміздің 

бірінші ракеткасы Александр 
Бублик екінші апта бойы к"рсет-
кішін жақсартып келеді. Қазір ол 
36-дан 33-орынға к"терілді. Дми-
трий Попко 173-тен 171-ге, Ти-
мофей Скатов 193-тен 191-ге 
жайғасса, Михаил Кукушкин 
162-ден 167-ге сырғыды. Денис 
Евсеев 347,  Бейбіт Жукаев 
512-орында қалды. 

Жұптық сында Андрей Голу-
бев 26, Александр Недовесов 
62-сатыда тұрса, Григорий Лома-
кин 242-сатыға жоғарылады. 

Қазақстанның бірінші ракет-
касы Елена Рыбакина 19-орнын 
сақтап қалды. Ал Юлия Путинце-
ва 52-ден 51-ге, Зарина Дияс 113-
тен 112-ге к"терілді. 

Жұптық сында Анна Данили-
на 20, Жібек Құламбаева 301, 
Г"зал Айнитдинова 498-сатыда 
келеді. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Эстонияның Таллин қала-
сында мәнерлеп сырғанаудан 
жастар арасында әлем чемпиона-
ты "тіп жатыр. Ерлер арасында 
жеке бағдарламада "нер к"рсет-
кен қазақстандық Михаил Шай-
даров күміс жүлдеге ие болды. 
Негізгі бағдарламада ол 234,31 
ұпайға ие болды. 

Айта кетейік, бұл мәнерлеп 
сырғанау бойынша қазақстандық 
спортшылар үшін тарихи жетістік. 
Бұған дейін мәнерлеп сырғанау-
дан жастар арасындағы әлем 
чемпионатынан ешкім медаль 
алмаған. 

/білмансұр ЖАСАН

Шайдаров – 
күміс жүлдегер

Ауыл шаруашылығы министрлігінің ресми 
мәліметінше, дәл қазір Қазақстанда 2 қант за-
уыты тұрақты жұмыс істейді. Сондай-ақ елдегі 
қант тапшылығын реттеу мақсатында тамыз-
дың соңына дейін қант импортына баж са-
лығын да т"лемейтін болған. Министрлік дәл 
қазір елде 30 мың тонна қант қоры бар екенін 
жариялады. Сондай-ақ мамырда Меркіде тағы 
бір қант зауыты іске қосылатынын айтып, елдің 
қантпен толықтай қамтылатыны мәлімденген.

Алайда бұл қант жергілікті жерлерге әлі 
жетпеді ме, әлде жеткізушілердің қымбат-
шылықты қолдан жасаған амалы ма, қант 
тапшылығынан қаны қарайғандардың қарасы 
к"п. К"кшетауда жергілікті жұртшылық қант 
тапшылығын қатты сезіп тұр. К"птеген сауда 
орны мүлдем қантсыз қалса, к"терме сауда 
нүктелерінде қантты ойларына келген бағада 
саудалауға к"шкен. 

ҚАНТТЫ ҚАБЫМЕН 
АЛҒАН ҚАЙРАН КҮНДЕР...

Жергілікті билік органдарымен бағанды 
тұрақтандыру үшін әлеуметтік бағада сатыла-
тын қантқа к"пшіліктің наразылығы басым. 
Mйткені тұрғындардың айтуынша, күн сайын 
түсетін қант арада аз уақыт "тпей таусылып 
қалады. Nсіресе, азын-аулақ тиын-тебенімен 
күн к"рген зейнеткерлердің "кпесі қара қазан-
дай.  

«Қалтам к"термегендіктен аздап болса да, 
арзан бағамен сатылатын әлеуметтік дүкенге 
жиі бас сұғамын. Nсіресе, мұнда қант үшін 
қырғын қатты болады. Күн сайын таңертең 
тауық шақырмастан бұрын 340 теңгеден саты-
латын қант үшін кезекке тұрамыз. Сағат то-
ғызда ашылатын дүкенге ашылмай тұрып 70-80 
адам кезекке тұрады. Кезек үшін жаға жырты-
сып та қалатын күндер аз болмайды. Сондағы 
алатынымыз – 2 келі. Ал күн сайын дүкенге 
бар-жоғы 3 қап қана жеткізіледі. Кезектің ба-
сындағылар алып үлгергенімен, соңындағы-
ларға жетпей де қалады. Ал дүкендердегі баға 
бұған қарағанда 100-200 теңгеге дейін қым-
бат», – дейді К"кшетау қаласының зейнеткер 
тұрғыны Айжан Тайжанова. 

Мәселеге орай тиісті мемлекеттік орган-
дарға хабарластық.  Облыстық Кәсіпкерлік 
басқармасының мәліметінше, К"кшетауда қант 
бағасын тұрақтандыру мақсатында әлеуметтік 
бағада сататын дүкендер желісі бар. Бірақ ау-
дандарда мұндай дүкендер әлі жетпеген. 

«К"кшетау қаласында бағаны тұрақтанды-
ру мақсатында жергілікті әкімдік Kokshe әлеу-
меттік-кәсіпкерлік корпорациясымен бірлесіп, 
Kokshe Market сауда орындарында 4 жерден 
әлеуметтік бағадағы сауда орындары ашылған. 
Қазір бұл дүкенде қант 340 теңгеден саудаланып 
жатыр. Сондай-ақ Жақсы ауданында да жер-
гілікті TNK компаниясымен әлеуметтік бағада 

азық-түлік саудаланады. Басқа аудандарда 
осындай дүкендер құру ойда бар. Қолда бар 
соңғы деректер бойынша, қазір қант қоры 168 
тоннаны құрайды. Ал қанттың ірі сауда орын-
дары мен дүкендерде бағасын тұрақтандыру 
үшін "ңірдегі негізгі қант жеткізушілері ЖК 
«Дарбаев» пен «Мукут» ЖШС-мен 10 пайызға 
дейін ғана к"теруге меморандум жасалған. Ал 
ірілі-ұсақты сауда орындарында бағаны тексе-
руге бизнеске мораторий болғандықтан, еш 
тексере алмаймыз. Тек заңды және жеке тұлға-
лардың жазбаша арыз-шағымы болған жағдай-
да ғана тексере аламыз. Бірақ әзірге еш шағым 
түскен жоқ», – дейді Ақмола облысы Кәсіпкер-
лік және "неркәсіп басқармасы басшысының 
орынбасары Жаслан Айдрахманов. 

ОБЛЫСТАҒЫ ҚАНТ 
ЖЕТКІЗУШІЛЕР БАҒАНЫ 

КGТЕРІП ЖІБЕРГЕН
Тексеріс демекші, облыстың жоғарыда 

аталған екі жеткізушісі бағаны ымыраласа 
отырып к"теріп жібергенін "ңірдің Бәсеке-
лестікті қорғау және дамыту агенттігі департа-
ментінің басшылығы да мәлімдеді. 

«Облыстағы екі бірдей ірі қант жеткізу  ЖК 
«Дарбаев» пен «Мукут» компанияларының 
әрекетінен қант бағасын ымыраласып к"теріп 
жібергені байқалды. Сәуірдің бас кезінде қос 
жеткізушіге де бағаны тұрақтандыру ж"нінде 
хабарлама жіберілді. Егер хабарламаға сәйкес 
30 күн ішінде баға "згермесе, онда тергеп-тек-
серу жұмыстары басталады. Ал ірі және ұсақ 
сауда орындарындағы бағаны тергеп-тексеру 
біздің құзыретімізге кірмейді. Оған жергілікті 
әкімдіктер жауапты.  Заңға сәйкес саудагерлер 
бағаны тек 15 пайызға дейін ғана к"теруге 
құқылы», – дейді Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігінің Ақмола облысы бойынша 
департаментінің басшысы Олжас Кәкенов. 

Қант қорының нақты деректерін білу үшін 
тұрақтандыру қорымен тікелей тілдестік. Бас-
пас"з хатшысының мәліметінше, тұрақтанды-
ру қорында дәл қазір 112 тонна қант сақталған. 

«Бүгінде қант 340 теңгеден сатылып жатыр. 
Жақында тағы да қант сатып алу жоспарланған. 
Қазір келісс"здер жүргізіліп жатыр. Қанттың 
к"лемі әзірге белгісіз», – дейді Kokshe NКК 
баспас"з хатшысы Айя Калягина. 

P.S. 
Сонымен, салаға жауапты қос министрлік 

қант тапшылығы жоқ дегенімен, жергілікті жер-
лерде мәселенің әлі тиянақты шешілмегені анық 
байқалады. Сондықтан түйінді мәселені шешу 
үшін  барлық тиісті органдар бірлесе әрекет еткені 
ж)н сияқты... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

КӨКШЕТАУДА ҚАНТ ЖОҚ

�ас�алда�ты� �анынан �ат болып кеткен �арапайым �антты� д'рбеле�і басыл$а-
нымен, ауызды�сыз кеткен ба$а к�пті� есін әлі де алып т�р. К'ні кеше $ана мини-
стрлік елдегі �ант �орыны� жеткілікті екенін, тапшылы�ты� болмайтынын �адап 
айт�анымен, ��ірлерде б�л мәселе к'н тәртібінен т'сер емес. А�мола облысында 
да жа$дай т�ра�ты болмай т�р. Ж'генсіз кеткен ба$адан кейбір сауда орындарын-
да ба$а шамадан тыс шары�таса, кейбірінде �ант м'лдем сатылмайтын бол$ан. 
Жергілікті билік органдарыны� ба$аны т�ра�тандыру ма�сатында ��р$ан әлеумет-
тік д'кендерінде там-т�мдап сатыл$ан �ант жылдам таусылып �алады. 

Таразда волейболдан 1лтты� лига командалары ара-
сында ХХХ �аза�стан чемпионаты ая�талды. Биыл алтын 
ж'лдені «Атырау» мен «Есіл» (С�О) командалары сарап�а 
салды. 

Виктор Козик жаттықтыратын атыраулықтар «Есілді» айқын ба-
сымдықпен жеңіп, чемпионға тән ойын "рнегін к"рсетті. Осылайша, 
олар биылғы біріншіліктің жеңімпазы атанса, солтүстікқазақстан-
дықтар күміс жүлдені қанағат тұтты.

Үшінші орын үшін бәсекеде «Таразды» жолдан тайдырған "ткен 
жылғы ел чемпионы Алматының «Буревестнигі» қола жүлдені қанағат 
тұтты.  Біріншілікте к"ш бастаған тараздықтар шешуші ойындарда 
білгенінен жаңылып, жүлдесіз қалды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Атырау – чемпион

Михаил Шайдаров мәнерлеп сыр$анаудан жастар ара-
сында$ы әлем чемпионатыны� к'міс ж'лдегері атанды. 

8збекстан астанасы Таш кентте к�ркем гимнастикадан әлем 
кубогы ая� тал ды. Жарысты� со�$ы к'нінде �аза�стан команда-
сы топты� жатты$уда кезекті ж'лдесіне �ол жеткізді. 

Ұлттық олимпиада комитетінің мәліметінше, командамыз доптар/лен-
та жаттығуында күміс медаль және шеңбермен жаттығуда қола жүлдеге ие 
болды. 

Ұлттық құрама сапында Сағина Мұратқызы, Айсұлу Мұрзағалиева, 
Рената Жолдинова, Айдана Шаяхметова, Аружан Қасенова және Nсел 
Шүкірбай "нер к"рсетті. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Әлем кубогында екі медаль алды
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